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V minulém Zpravodaji jsme informovali o žádosti k přehodnocení návrhu změn v lázeňské 
péči pro postižené dětskou obrnou. Velice si považujeme toho, že pan premiér Petr Nečas 
nám odepsal. Rádi jeho odpovědi zveřejňujeme.
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na úvod fotografie
V tomto zajímavém prostředí probíhala pří-

prava na expedici minulého čísla Zpravodaje . 
Svépomocí jsme vkládali složenky do časopisů  
a časopisy do obálek . Vše mezi novotou vonící-
mi krásnými auty, za okny „mikulášská“ atmo-
sféra (byl začátek prosince), v duši pocit dobře 
vykonané práce…

(rr) 

O čem jednal výbor Asociace polio 
10. 12. 2011 Centrum AP Na Skalce

 ▶ Hostem na schůzi byl Karol Felegyi, který se-
známil výbor se situací obrnářů v Maďarsku . 
Ti jsou tam členy Svazu tělesně postižených, 
který dává jednotlivým organizacím cílové 
dotace . Předal taky oficiální pozdrav od ma-
ďarské sekce polio . 

 ▶ V . Vondrejs vysvětlil, že jsme se nezúčast-
nili mezinárodní konference Evropské unie 
polio, ale informovali jsme její účastníky  
o naších akcích, spojených m . j . s výročím 
eradikace polio u nás prostřednictvím pro 
tento účel vytvořené jednorázové brožury . 

 ▶ V případě nových členů vyžaduje Evropská 
unie polio vstupní poplatek 1000 euro a každo-
roční poplatek podle počtu členů . Toto je pro 
naši organizaci finančně příliš náročné . Předse-
da této organizace navrhl, aby naše Asociace 
polio vstoupila do mezinárodní organizace tzv . 
neúplným zapojením, jako přidružení členové, 
kde je poplatek 50 euro ročně . 

 ▶ Tato mezinárodní organizace pořádá každo-
ročně výroční schůzi na území nečlenských 
států . Jako jedno z možných míst setkání  
v r . 2012 byla navržena i Praha, eventuálně 
Janské Lázně . Tento plán bude projednán  
s ředitelem SLL Janské Lázně (J . Beneš) . 

 ▶ Návrh na přidružené členství v mezinárod-
ní organizaci byl výborem Asociace polio 
odsouhlasen . Dalším jednáním byl pověřen  
V . Vondrejs . 

 ▶ J . Beneš seznámil členy s dopisem adresova-
ným naší vládě, který se týkal plánovaných 
reforem ve zdravotnictví . 

 ▶ E . Chadima: Chystaná rekondice v Janských 
Lázních má problémy s bazénem v Obchod-
ní akademii . 

 ▶ B . Svoboda seznámil s vývojem prací na 
topení v místnosti Asociace polio v ulici Na 
Skalce . Upozornil taky, že žádost o příspěvek 
na mobilitu se vyzvedává na Úřadu práce . 
Formulář je možno získat i na internetu .

 ▶ M . Plašil: Podle dostupných informací Janské 
Lázně zůstaly v návrhu indikačního seznamu 
pro Dg . VI/1 .

 ▶ M . Mruzková: Na Zpravodaj AP byly vyčísle- 
ny náklady ve výši 30 500 Kč a začátkem 
prosince byl Zpravodaj distribuován členům . 
Výbor AP odsouhlasil odměnu za práci na 
Zpravodaji .

 ▶ E . Přibylová seznámila s problémy ostravské 
organizace AP (bazén) a informovala o plá-
novaném vánočním setkání členů . 

28. 1. 2012 Centrum AP Na Skalce
 ▶ Proběhla volba nového výboru AP – všichni  
z kandidátky byli zvoleni, takže složení výbo-
ru zůstává stejné s tím, že jsou zařazeni noví 
členové:
 • Předseda  
Ing . Jindřich Beneš, Praha 4

 • Místopředseda,  
zahraniční vztahy  
RNDr . Vladimír Vondrejs, CSc ., Praha 9

 • Místopředsedkyně, projekty  
Jana Zimová, Praha 6

 • Místopředsedkyně, knihovna,  
redakční rada  
Ing . Božena Doležalová, Praha 4

 • Zdravotnická problematika  
MUDr . Marta Langmeierová, CSs ., Praha 5

 • Zdravotnická problematika  
MUDr . Terezie Tokáriková, Praha 8

5
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 • Zdravotní problematika,  
kontakt se SM regionem  
MUDr . Eva Přibylová, Ostrava-Výškovice

 • Zdravotní problematika,  
kontakt s VČ regionem  
MUDr . Hana Opravilová, Hradec Králové

 • Zpracování a distribuce Zpravodaje,  
organizace akcí  
Mgr . Mária Mruzková, Ostrava – Poruba

 • Organizace rekondičních pobytů  
Emil Chadima, Poděbrady

 • Zápisy ze schůzí výboru, členka 
PhDr . Libuše Zušťáková, Praha 10

 • Tajemnice  
Ludvika Bradová, Praha 4

 • Členové  
Mgr . Roman Herink, Zlín 
Věra Hesounová, Praha 11 
Josef Malý, Mochov 
Věra Novotná, Praha 4 
Bohumil Svoboda, Praha 10 

 ▶ Bylo odsouhlaseno složení revizní komise:

 • Předseda  
Milan Plašil, Praha 11

 • Členové  
Jaroslava Šebestová 
Jana Zeminová

 ▶ Vzhledem k úkonům vůči státním orgánům 
bude mít výbor AP dva 1 . místopředsedy  
(RNDr . Vladimír Vondrejs, CSc . a Jana Zimo-
vá) s návrhem zápisu do rejstříku Minister-
stva vnitra .

 ▶ Výbor byl seznámen s dopisem předsedy 
vlády, kterým reagoval na dopis předsedy AP 
ohledně lázeňské péče pro postižené polio . 
Výbor dále odsouhlasil odpověď předsedy 
na uvedený dopis se žádostí o jeho publiko-
vání ve Zpravodaji AP; k žádosti bude přilo-
žen Zpravodaj 3–4/2011 .

 ▶ Výbor souhlasí s odesláním 50 eur Evropské 
unii polio (EPU) .

 ▶ Byly projednány některé organizační záležitos-
ti, spojené s naším vstupem do Evropské unii 
polio a s pořádáním výročního zasedání v ČR .

28. 4. 2012 Centrum AP Na Skalce
 ▶ L . Bradová: Podle nového indikačního sezna-
mu zůstává naše diagnóza mezi neurologic-
kými onemocněními, na které se vztahuje 
lázeňská léčba jednou za 12 měsíců, v trvání 
21 dní s možností prodloužení .

 ▶ J . Zimová: Od Ministerstva kultury jsme v tom-
to roce nedostali žádnou dotaci . Od Minister-
stva zdravotnictví jsme dostali dotaci celkem  
190 000 Kč, z toho na plavání členů AP částku 
40 000 Kč a na rekondice Janské Lázně I . a II .  
150 000 Kč . Grant na Zpravodaj AP nebyl 
udělen .

 ▶ M . Mruzková informovala o přípravě Zpravo-
daje, vyzvala členy, aby do Zpravodaje zasí-
lali příspěvky .

 ▶ Program festivalu Obrnáři obrnářům bude 
obsahovat tradiční večer v Kolonádě, vy-
stoupení kapely členů AP, veřejnou schůzi  
v Malém sále Janského dvora atd . Zapůjčení 
sálu zajišťuje předseda AP .

 ▶ E . Chadima: Na červnovou rekondici v Jan-
ských Lázních se přihlásilo 36 osob . Rekondi-
ce je dotována, problémem je zatím plavání 
(možná 1x v lázních) . Další možnost je v hote-
lu Omnia (150 Kč na hodinu) .

 ▶ L . Bradová upozornila na zvýšení ceny za 
pronájmy bazénů pro členy AP . 

 ▶ Výbor AP schválil delegaci na výroční zasedání 
AP na Slovensku a předání daru – obraz Janské 
Lázně .

Hospodaření za rok 2011
Dne 7 . ledna 2012 proběhla revize hospo-

daření s finančními prostředky Asociace polio . 
Přítomní byli členové revizní komise: Milan 
Plašil, Jana Zeminová, Jaroslava Šebestová  
a tajemnice AP Ludvika Bradová . Členové re-
vizní komise navázali na předcházející kontro-
lu provedenou za rok 2010 . Provedli kontrolu 
všech účetních dokladů za rok 2011 a dále 
kontrolu bankovních účtů a pokladny . Čle-

nové revizní komise nezjistili žádné závady . 
Vedení veškeré dokumentace odpovídá zá- 
konům o účetnictví . Předmětem revize byl 
stav finanční hotovosti na jednotlivých účtech  
a v pokladně . 
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Příjmy

Členské příspěvky  120 290,00 Kč 

Úroky  188,51 Kč 

Platby od účastníků plavání  6 055,00 Kč 

Vratka vyúčtování NP MČ Pha 5 za rok 2009  1 034,00 Kč 

Dotace MZ ČR  38 000,00 Kč 

Dotace MK ČR  50 000,00 Kč 

Platby od účastníků léčebných rekondičních pobytů  493 630,00 Kč 

Příjmy celkem  709 197,51 Kč 

Výdaje

Poštovné, kopírování  1 942,00 Kč 

Poplatky za vedení účtu  7 415,50 Kč 

Odvod daně FÚ  1 710,00 Kč 

Náklady kulturně společenského centra AP  130 439,00 Kč 

Cestovné výboru AP  8 861,00 Kč 

Kulturní výdaje  54 420,00 Kč 

Zpravodaj  60 869,50 Kč 

Plavání Praha  47 000,00 Kč 

Plavání Ostrava  22 680,00 Kč 

Léčebně rekondiční pobyty  489 875,00 Kč 

Výdaje celkem  825 212,00 Kč 

Ztráta byla způsobená nepřiznáním dotace z Mi-
nisterstva zdravotnictví ČR . Byla uhrazena z minu-
lých dotací .

Stav finančních prostředků k 31. 12. 2011 je: 
630.848,75 Kč.

Žádosti a výzvy členům 
Vrácené zpravodaje v roce 2011  

Opět se nám vrátilo několik Zpravodajů vzhle-
dem ke změně adresy, popř . úmrtí . Oznamte nám 
pokud někdo z vás o těchto členech něco ví:

 • Jaroslava Adamcová DPS 
Martinská 1135, Frenštát pod Radhoštěm

 • Jarmila Brázdová 
Francouzská 1069, Ostrava

 • Josef Czeczotka 
Jablunkov 799

 • Libuše Juchnowiczová DPS 
Rektorská 577, Praha 10

 • Alena Přecechtělová 
Orlí 4, Brno

 • Anděla Schűllerová 
Studénka 628

 • Ing. Zdeňka Urbánková 
Svatoplukova 1, Brno

Neidentifikované členské příspěvky
Potřebujeme sdělit za koho platili členské 

příspěvky: 
 ▶ 19 . 12 . 2011 paní Věra Horáčková – u platby ne-
byl uvedený variabilní ani specifický symbol

 ▶ v lednu 2012 pan Vladimír Nový „Asociace 
polio 150 Kč“ – vzhledem k tomu, že pana 
Nového nemám v seznamu AP .
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Rekondice v Sezimově Ústí v roce 2013
Mnozí z vás projevili opětovný zájem o re-

kondici v Sezimově Ústí . Hotel je od letošního 
roku zrekonstruován na bezbariérový . Pravdě-
podobné datum rekondice by bylo od 28 . 4 . do 
5 . 5 . 2013, cena cca do 6 .000 Kč (zahrnuje masáž, 
zábal, magnet, rekondiční cvičení, cvičení v ba-
zénu, který je zdarma přístupný až do večerních 
hodin, taneční zábavu a možnost přepravy tam 
i zpět autobusem ČK z určených míst) . 

Abychom mohli tuto rekondici pro příští rok 
zařadit do plánu, potřebujeme zjistit váš před-
běžný zájem. Proto vás vyzýváme, abyste se 
zatím nezávazně nahlásili .

Vše oznamte tajemnici Ludvice Bradové 
buď telefonicky na číslo 222 962 074, nebo 
mobil 723 138 611, e-mail: lubra@seznam.cz 
nebo písemně na adresu: Ludvika Bradová, 
Na dolinách 4, 147 00 Praha 4.

Pozvánka na Kulturně společenský festival  
Obrnáři obrnářům a o obrnářích 2012 
28. až 30. září 2012, Janské Lázně

Zveme vás na tradiční festival do Janských 
Lázní . Festival připravujeme s podporou a pod 

záštitou Státních léčebných lázní s .p . Janské 
Lázně . 

Pátek 28. 9.

   9:00 h • kolonáda Výstava archivních fotografií členů AP  

18:00 h • kolonáda Společný koncert pacientských kapel

Sobota 29. 9.

10:00 h • malý sál Aktiv s členskou schůzí

14:00 h • kolonáda Kulturně sportovní odpoledne

19:00 h • kolonáda Společenský večer

Neděle 30. 9.

Přátelská setkání – volný program

Výzva členům 
Pokud máte staré – ještě černo-bílé fotografie, 

které můžete poskytnout na výstavu archivních 
fotografií, pošlete je na adresu:
Mária Mruzková, Bulharská 17, 708 00 Ostrava 8 .  

Po naskenování je vrátím . Termín zaslání je do 
10 . září 2012 .  

Aktuální informace těsně před festivalem na-
jdete na www .polio .cz .

Setkání se slovenskými přáteli 
Naši slovenští přátelé slaví letos 20 . výročí 

založení své Asociace polio . Této události byla 
věnována výroční členská schůze, která se ko-
nala v rámci tradičního víkendového setkání, 
probíhajícího ve dnech od 4 . do 6 . května v ho-
telu Satelit v Piešťanech a měla velice slavnost-
ní ráz . Předseda asociace, PhDr . Štefan Grajcár, 
na ní přivítal kromě téměř sedmdesáti členů 
AP taky čestné hosty – Ing . Moniku Vrábľovou, 
předsedkyni Republikové rady Slovenského 
svazu tělesně postižených, prof . MUDr . Lubo-
míra Lisého, DrSc ., přednostu neurologické kli-
niky v Bratislavě a člena Světové neurologické 
federace, a taky zahraniční hosty – delegace 

obrnářů z České republiky a z Maďarska .
Naše přítomnost na těchto oslavách byla 

pro nás velkým přínosem . Jednak bylo příjem-
né se opět setkat se slovenskými přáteli, a taky 
jsme se dozvěděli hodně zajímavého o jejich 
aktivitách, radostech i problémech . 

Z vystoupení Ing . Vrábľové i prof . Lisého 
bylo zřejmé, že řešíme téměř stejné záležitos-
ti, ať už se týkají legislativy, bezbariérovosti 
či všeobecného povědomí o naší diagnóze  
a zvláště o postpoliosyndromu nejen ve spo-
lečnosti vůbec, ale hlavně v medicínských 
kruzích . Je tudíž dobře, že se obrnáři sdružují  
i mezinárodně, např . v Evropské unii polio, jejíž 
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výroční zasedání se bude letos v srpnu konat 
dokonce v Janských Lázních a představitelé jak 
naší tak i slovenské AP se jej zúčastní jako při-
družení členové . 

O tom, jak mnoho nás spojuje, mluvil taky 
Emil Chadima, který pozdravil přítomné jmé-
nem české Asociace polio . Připomněl m . j . 
provázanost našich organizací, smíšená česko- 
slovenská manželství a společné pobyty v Jan-
ských Lázních . Ukázalo se, že slovenští přátelé 
vzpomínají na „Jánky“ s dojetím a nostalgií  
a proto taky dar, který jsme jim předali – obraz 
představující právě Janské Lázně – byl přijat  
s povděkem .

Výroční zpráva slovenské AP nám přiblížila 
činnost této organizace . AP ve Slovenské re-
publice je republiková specifická organizace 
Slovenského svazu tělesně postižených a je 
občanským sdružením . Působí na celém úze-
mí SR, sdružuje osoby postižené následky po 
dětské obrně . Základním programem a cílem 
je ochrana zájmů této skupiny občanů, snaha  
o odborné vystupování při formování a tlumo-
čení jejich oprávněných požadavků a pomoc 
při řešení jejich sociálních, ekonomických, zdra-
votních, pracovních a společenských potřeb a 
zájmů . Pro své členy asociace organizuje každý 
rok dvě klíčové akce – víkendové setkání (něco 
jako náš festival Obrnáři obrnářům) a týdenní 
sociálně-rehabilitační kurs (u nás – rekondice) . 
Dvakrát do roka vydává taky pro své členy In-
formátor Asociace polio .  Prostřednictvím své-
ho předsedy, PhDr . Štefana Grajcára, který je 
členem Republikové rady Slovenského svazu 
tělesně postižených, se asociace podílí na čin-

nosti a rozhodovacích procedurách tohoto or-
gánu . V loňském roce byl dr . Grajcár členem de-
legace SZTP, která se zúčastnila inauguračního 
zasedání Světové unie zdravotně postižených 
(World Disability Union) v tureckém Istanbulu . 

S výborně připravenou rekapitulací 20-leté 
činnosti AP vystoupila Mgr . Marika Mruzková, 
jedna ze zakládajících členek organizace a její 
dlouholetá aktivní činovnice . Své vzpomín-
kové povídání o klubech AP, rehabilitačních 
kurzech, víkendových setkáních, seminářích, 
zájezdech do Janských Lázní, publikační čin-
nosti, doplnila bohatou prezentací dokumentů 
a fotografií promítaných na plátno . Z celého 
tohoto příspěvku vyplynulo, že na Slovensku 
byla vytvořena pevná „polio rodina“, k níž se 
každý rád vrací . 

Následovalo předání děkovných listů za-
sloužilým pracovníkům AP, plány na příští rok, 
výsledky voleb a jiné formální záležitosti .  

Kromě slavnostní výroční členské schůze 
proběhly i méně formální setkání zahranič-
ních účastníků akce s předsedou slovenské AP 
a jinými členy výboru, na kterých se probíraly 
konkrétní záležitosti spojené s předpisy v so-
ciální oblasti v našich zemích a taky možnosti 
naší další spolupráce . 

Víkendové setkání zakončil společenský ve-
čírek s diskohudbou, na kterém nechyběly ta-
nečky, společný zpěv, tombola a vůbec skvělá 
nálada .

Celá akce může být do kronik zapsána jako 
další pozitivní krok v naší společné obrnářské 
historii .

(mad)

Evropská unie polio 
Naše Asociace polio se stala přidruženým 

členem Evropské unie polio (EPU) . Tímto člen-
stvím sice nemáme právo rozhodovat, ale 
máme právo na všechny informace a právo na 
podávání návrhů . 

Výroční zasedání EPU se koná ve dnech 25 . 
a 26 . srpna 2012 v České republice . Zájemci se 
mohou v této době setkat s účastníky tohoto 
zasedání v Janských Lázních a případně se zú-
častnit i části jednání .

Vzpomínáme na naše členy
Zemřeli ve věku:
72 let Josef Císař ze Pseníka u Brna
84 let Margit Chuticová z Prahy
80 let RNDr. František Karel z Prahy
70 let Marie Koutná z Opatova
77 let Miluška Ryšlavá z Dochova

84 let Ludmila Šilhánková z Prahy
78 let Květoslav Šolle z Mladé Boleslavi
79 let Ing. Ivo Švejk z Kladna 2
79 let Miloslav Vašíček z Ostravy
Ještě před 3 lety ve věku 74 let zemřela  
Drahoslava Vaňková z Lomnice nad Lužnicí
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Dávky pro osoby zdravotně postižené  (Změny od 1 . 1 . 2012)
Účinnost dosud přiznaných dávek do 31. 12. 2011

 ▶ u přiznaných dávek např . v souvislosti s příspěv-
kem na zakoupení motorového vozidla nebo 
příspěvkem na úpravu bytu, které byly uzavře-
ny dle platných právních předpisů do 31 .12 .2011, 
zůstávají v platnosti i po 1. 1. 2012, jde o dáv-
ky jednorázové, které byly přiznány a vyplaceny 

před nabytím účinnosti nového zákona
 ▶ příspěvek na úhradu za užívání bezbariéro-
vého bytu a garáže a příspěvek úplně nebo 
prakticky nevidomým občanům náleží na-
posledy za měsíc prosinec 2011

Příspěvek na mobilitu
 ▶ jedná se o opakovanou a nárokovou dávku, 
která je poskytována osobám starším jedno-
ho roku, které nejsou schopny zvládat základní 
životní potřeby v oblasti mobility nebo orien-
tace, opakovaně se v kalendářním měsíci dopra-
vují nebo jsou dopravovány, a nejsou jim posky-
továny sociální služby podle zákona č . 108/2006 
Sb ., o sociálních službách, ve znění pozdějších 
předpisů v domově pro OZP, v domově pro se-
niory nebo domově se zvláštním určením nebo 

zdravotnickém zařízení ústavní péče
 ▶ Výše příspěvku na mobilitu činí v kalendář-
ním měsíci 400 Kč (tj . max . 4 800 Kč za rok)

 ▶ o dávce rozhoduje Úřad práce ČR (krajské 
pobočky, pobočka pro hlavní město Prahu)  
v rámci zavedení nového systému jednotné-
ho výplatního místa (JVM)

 ▶ nová dávka sloučila tyto dřívější dávky: 
 • příspěvek na individuální dopravu
 • příspěvku na provoz motorového vozidla

Příspěvek na zvláštní pomůcku
 ▶ jedná se o jednorázovou a nárokovou dáv-
ku, která je určena osobám s těžkou vadou 
nosného nebo pohybového ústrojí, těžkým 
sluchovým nebo těžkým zrakovým postiže-
ním nebo těžkým mentálním postižením

 ▶ příspěvek se poskytuje v případech: 
a) Příspěvek na zvláštní pomůcku: 
 • pokud cena pořízení zvláštní pomůcky je niž-
ší než 24 000 Kč a příjem osoby ( nebo osob 
s ní společně posuzovaných) je nižší než os-
minásobek životního minima, stanoví se výše 
příspěvku tak, aby spoluúčast osoby činila  
10% z předpokládané nebo již zaplacené 
ceny pomůcky, nejméně však 1 000 Kč

 • pokud cena pořízení zvláštní pomůcky je vyšší 
než 24 000 Kč, spoluúčast osoby či osob spo-
lečně posuzovaných činí také 10%  z této ceny

 • pokud osoba nemá dostatek finančních 
prostředků na zaplacení spoluúčasti, kraj-
ská pobočka ÚP s přihlédnutím na celkové 
sociální a majetkové poměry osoby či spo-
lečně posuzovaných osob, může určit nižší 
výši spoluúčasti, minimálně však 1 000 Kč

 • maximální výše příspěvku je 350 000 Kč
b) Příspěvek na pořízení motorového vozidla: 
 • výše příspěvku se stanoví s přihlédnutím k čet-
nosti a důvodu dopravy a také k příjmu osoby 
či osob s ní společně posuzovaných podle zá-

kona o životním a existenčním minimu a k cel- 
kovým sociálním a majetkovým poměrům

 • maximální výše příspěvku na pořízení mo-
torového vozidla činí 200 000 Kč, opakova-
ně lze příspěvek přiznat po uplynutí 10 let

 ▶ součet vyplácených příspěvků na zvláštní 
pomůcku nesmí v 60 kalendářních měsících po 
sobě jdoucích přesáhnout částku 800 000 Kč 
(z vyplacených částek se při součtu odečítají ty 
částky, které osoba v tomto období vrátila nebo 
jejichž vrácení bylo prominuto)

 ▶ tato dávka je zaměřena na pomoc v oblasti 
pomůcek (které umožňují sebeobsluhu, slou-
ží k získávání informací nebo ke styku s okolím 
apod .), zakoupení a úpravy motorového vozi-
dla a úprav bytu

 ▶ konstrukce dávky bude zvyšovat dostupnost 
pomůcek pro OZP

 ▶ o dávce rozhoduje Úřad práce ČR (krajské 
pobočky, pobočka pro hlavní město Prahu)  
v rámci zavedení nového systému jednotné-
ho výplatního místa (JVM)

 ▶ nová dávka sloučila tyto dřívější dávky: 
 • jednorázový příspěvek na opatření zvlášt-
ních pomůcek

 • příspěvek na úpravu bytu
 • příspěvek na zakoupení motorového vozidla
 • příspěvek na úpravu motorového vozidla
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Průkazy TP, ZTP nebo ZTP/P
 ▶ pokud jde o mimořádné výhody, které plynou 
osobám se zdravotním postižením z držení 
průkazu TP, ZTP nebo ZTP/P, zůstávají i po 1 . 1 . 
2012 v platnosti, avšak do doby platnosti vy-
značené na těchto průkazech (nejdéle však do 
31 . prosince 2015)

 ▶ příslušný obecní úřad obce s rozšířenou působ-
ností zašle osobám, kterým byly přiznány mi-
mořádné výhody, do 31 . prosince 2011 písem-
né sdělení, které bude obsahovat informace  
o další platnosti průkazu mimořádných výhod 
a o postupu při jejich postupném nahrazení

 ▶ průkaz OZP bude i nadále používat dosavad-
ní označení TP, ZTP a ZTP/P, v průběhu pře-
chodného období však tyto papírové průkazy 
budou nahrazeny elektronickou kartou – tzv . 
„kartou sociálních systémů“ (sKarta)

 ▶ sKarta budou mít funkce: 
 • identifikační

 • bude sloužit k autentizaci občana při komu-
nikaci s úřadem

 • platební (= platební karta), platební funkce 
povinna pouze pro osoby pobírající dávky 
v hmotné nouzi, resp . u vybraných jedinců, 
kteří tento systém již v minulosti zneužívali

 ▶ sKarta nebude žádným způsobem vázána na 
soukromý účet klienta a jednotlivé typy dávek 
určené k různým účelům budou prostřednic-
tvím karty vypláceny různými formami typu: 
 • výběrem z bankomatu
 • nákupem zboží v obchodě
 • omezením na nákup sociálních služeb

 ▶ zavedení sKarty je součástí tzv . „Jednotné-
ho informačního systému práce a sociálních 
věcí“, který představuje hlavní nástroj ke zvý-
šení efektivity při správě a distribuci sociál-
ních dávek a zároveň bude lépe kontrolovat 
účelovost jejich čerpání

sKartu si musí na úřadech práce vyzvednout milión lidí
Od konce června začnou dostávat lidi od 

úřadů práce (UP) písemné výzvy, aby si převzali 
tzv . sociální kartu . Současně získají potřebné 
informace, jak s ní nakládat . Od České spořitel-
ny pak obdrží ke kartě i přístupový PIN kód . 

Vlastnictví karty bude podmínkou pro to, 
aby byly sociální dávky od státu vypláceny, s vý-
jimkou důchodů a nemocenské, těch se výplata 
prostřednictvím sKarty netýká . Postupně, jak 
budou distribuovány sKarty, totiž přestane do-
ručování dávek poštovní poukázkou, na účet či 
vyplácení v hotovosti na úřadech .

Kdo sKartu nedostane
Kartu nebudou potřebovat důchodci k vy-

zvednutí penze či nemocní k přijetí nemocenské .

Peníze od státu prostřednictvím 
sKarty naopak dostanou příjemci:

 ▶ rodičovského příspěvku
 ▶ příspěvku na bydlení
 ▶ podpory v nezaměstnanosti
 ▶ dávek v hmotné nouzi
 ▶ podpory pro zdravotně postižené a dalších 
dávek, včetně jednorázových (pohřebné)
Klienti Úřadů práce budou vyzváni k vyzved-

nutí sKarty nejprve běžným dopisem . Pokud 
nezareagují do dvou týdnů, bude následovat 
dopis doručovaný do vlastních rukou . Pokud ani 
v tomto případě nedojde ke zkontaktování kli-
enta, pak jej budou úřady práce aktivně vyhle-
dávat . Sociální dávky bude tedy možné vybírat 
právě prostřednictvím sKarty . Pokud příjemce 
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nebude chtít s sKartou nakládat a bude napří-
klad chtít i nadále přijímat peníze na svůj vlastní 
účet, bude si moci pomocí sKarty automatický 
převod na svůj účet nastavit, a to buď na úřadu 
práce, nebo samostatně prostřednictvím pří-
slušné funkce bankomatu .

K čemu sKarta bude
 ▶ k placení v obchodech
 ▶ k výběru hotovosti v bankomatech,
 ▶ k přeposlání peněz na jiné účty,
 ▶ v obchodech, které mají cash back lze požá-
dat pokladníka o vydání hotovosti,

 ▶ na účet sKarty ale není možné posílat peníze 
z jiných účtů,

 ▶ není možné s ní platit na internetu,
 ▶ karta nepustí majitele do minusu

První příjemci dávek, tak jak budou sKarty 
distribuovány, dostanou od státu peníze pro-

střednictvím sKarty již v srpnu, poslední příjem-
ci, kteří ji obdrží až v prosinci letošního roku, si 
své peníze jejím prostřednictvím vyzvednou až 
v lednu příštího roku .

S kartou si budou moci občané nejen na-
jednou či po částech sociální dávky vybírat  
z běžných bankomatů, ale i nakupovat a platit  
v obchodech prostřednictvím 65 tisíc termi-
nálů po celé republice . Placení sKartou v ob-
chodech bude bezplatné . Vydání sKarty, která 
bude mít čtyřletou platnost, je zdarma . 

U speciálních sKaret, které jsou určeny drži-
telům průkazů TP, ZTP, a ZTP/P bude nutné, aby 
příjemci dodali na úřady práce svoji fotografii, 
která bude na kartě uvedena . Sociální kartu 
nebudou potřebovat k vyzvednutí a převzetí 
penze důchodci, nemocní budou dál dostávat 
nemocenskou standardním způsobem .

9. 6. 2012, Jiří Vavroň, Novinky.cz

Vyjádření NRZP k výše uvedenému
Národní rada osob se zdravotním posti-

žením ČR vyzývá všechny občany, kterým 
bude přiznána karta sociálních systémů, aby 
ji nevyužívali jako bankovní kartu! Může to do 
budoucna přinést řadu komplikací . Zákony  
č . 329/2011 Sb ., o poskytování dávek osobám 
se zdravotním postižením v § 19, odst . 3 a dále 
zákon č . 117/1995 Sb ., o státní sociální podpoře 
v § 58, odst . 3 stanoví, že držitel karty si sám 
určí způsob výplaty dávek .

Proto všem doporučuje, aby při přebírá-
ní karty sociálních systémů na Úřadu práce 
zároveň odevzdali následující prohlášení: 

Žádám, na základě § 19, odst . 3, zákona číslo 

329/2011 Sb ., o poskytování dávek osobám se 
zdravotním postižením a odst . 3, § 58, zákona 
č . 117/1995 Sb ., o státní sociální podpoře, aby 
dávky pro osoby se zdravotním postižením, 
které pobírám a dávky státní sociální podpory, 
které pobírám, byly trvale odesílány poštovní 
poukázkou na moji adresu .“ Pokud budete chtít 
dostávat peníze na váš účet, tak místo poštov-
ní poukázky napíšete číslo vašeho bankovní-
ho účtu . Toto prohlášení je potřeba podepsat  
a napsat datum a adresu . Na základě tohoto 
prohlášení vám musí být peníze poskytovány 
stejně jako doposud . To znamená buďto poš-
tovní poukázkou nebo na váš bankovní účet .

Aktuálně  (k uvedenému)
Příspěvek na nákup motorového vozidla 
Sněmovna opraví chyby v příspěvku na auto 

Lidé s handicapem si budou moci požádat  
o příspěvek na koupi motorového vozidla už 
po pěti letech od poskytnutí předchozí pomo-
ci . Tedy nikoliv až po uplynutí v současnosti 
platné desetileté lhůty . Návrh poslanců vlád-
ních stran projedná horní parlamentní komora 
ve středu (18 .4 .2012) . Předloha by měla napra-
vit chybu v zákoně, který začal platit od začát-
ku letošního roku . Zdravotně postižení, kteří 
žádají o příspěvek na auto, se potýkají s nerov-
noprávným přístupem, který závisí na tom,  

v jakém termínu si žádali o peníze naposledy . 
Do konce loňského roku totiž platila úprava, na 
základě které si mohli lidé se zdravotním posti-
žením požádat o příspěvek na zakoupení mo-
torového vozidla jednou za pět let . Na vůz pak 
dostali sto tisíc korun . 

Podle nové právní normy, která je účinná od 
letošního 1 . ledna, nárok na příspěvek vzniká 
jednou za deset let, a to ve výši 200 tisíc korun . 
V praxi tak došlo k tomu, že lidé, kteří si zažá-
dali o pětiletý příspěvek například v loňském 
roce, by si podle nové legislativy mohli znovu 
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zažádat až za devět let . Předložený materiál má 
podle autorů zajistit, aby si lidé, kteří si o pení-
ze požádali před 31 . prosincem 2011, mohli dát 

první novou žádost po uplynutí pětileté lhůty . 
Zdroj: Autoklub České republiky, 

Opletalova 29, Praha 1, 110 00 

Příspěvek na péči 
Upozornění pro příjemce příspěvků na péči 

V souvislosti s jednáním poskytovatelů soci-
álních služeb informoval ministr práce a sociál-
ních věcí Jaromír Drábek, že vydal pokyn Úřa-
du práce, aby při každé návštěvě klienta na ÚP 
byl příjemce příspěvku na péči požádán, aby 
prokázal využívání příspěvku na péči na posky-
tování služeb . To znamená, že každý příjemce 
příspěvku na péči by si měl vést deník, ve kte-
rém velmi stručně napíše úkony, které mu oso-
ba poskytující péči poskytla a jakým způsobem 

byla provedena úhrada za tuto službu . U rodin-
ných příslušníků je nezbytné mít alespoň výčet 
služeb, které jsou prováděny . Způsob platby asi 
není tak důležitý, neboť je zřejmé, že rodinný 
rozpočet je společný . Pokud je péče poskytová-
na jinou osobou, v takovém případě je nezbytné, 
aby byl zřejmý i způsob platby za službu . Považuji 
za důležité, aby příjemci příspěvku na péči si tyto 
věci dali urychleně do pořádku, neboť úřady prá-
ce tuto činnost začnou vykonávat . 

Zdroj: NRZP ČR

Jak se bránit při přehodnocování příspěvků na péči
Obsáhlý text o tom, jak postupovat při pře-

posuzování dosud přiznaných příspěvků, při-
náší portál Pečuj doma (www .pecujdoma .cz –  
Poradenství) . 

Dá se očekávat, že přehodnocování bude vel-
mi nepříjemné a s nežádoucími výsledky . Proto je 
vhodné se na tuto situaci předem připravit a již 
nyní střádat argumenty pro případnou kontrolu 
sociální pracovnice a pak také pro posudkového 
lékaře . Příspěvek Jak se bránit při přehodnocová-
ní příspěvků na péči k tomu nabízí řadu námětů . 

Na webu je rovněž podrobně popsána a  ro-
zebrána současná situace, která panuje v oblasti 
poskytování kompenzačních pomůcek . Nové 
zákony totiž výrazně zúžily možnosti poskytová-
ní těchto pomůcek a spoluúhradu z úřadů práce . 

Pečující zde najdou i rady, jak si počínat, 
když lékař nechce respektovat limity zdravot-
ních pojišťoven, a další poradenství ze sociálně 
právní oblasti

www.helpnet.cz,  
1. 6. 2012  

Upozornění pro držitele průkazu ZTP a ZTP/P
Původní zvláštní označení motorového vo-

zidla O1 (série AA) označující osobu zdravotně 
postiženou je platné maximálně do 31 . 12 . 2012, 
pokud jeho držitel nemá v průkazu ZTP, nebo 
ZTP/P uvedeno dřívější datum .

Z tohoto důvodu je nutné, aby všechny oso-
by, které vlastní toto zvláštní označení osoby 
zdravotně postižené (dále jen „označení“), pro-
vedly jeho výměnu za evropský typ tohoto 
označení – „Parkovací průkaz označující vozidlo 
přepravující osobu těžce zdravotně postiženou“ 
(nové označení O7 CC šestimístné číslo) .

Nový typ zvláštního označení je možné po-
užívat v rámci celé Evropské unie s tím, že je 
vždy nutné zjistit, jaké výhody jednotlivé země 
Evropské unie zdravotně znevýhodněným ob-
čanům poskytují .
K výměně označení je nutné předložit:

 • občanský průkaz,

 • průkaz ZTP, nebo ZTP/P,
 • původní zvláštní ozna-
čení motorového vozi-
dla O1 (série AA),

 • 1 ks fotografie aktuální 
podoby držitele průkazu 
ZTP nebo ZTP/P o roz-
měru 45 × 35 mm .

U nezletilých osob je potřeba předložit rod-
ný list . U osob, které byly zbaveny nebo ome-
zeny ve způsobilosti k právním úkonům, listinu  
o ustanovení opatrovníka, a u osob neschopných 
podpisu notářsky ověřenou plnou moc, která je 
vystavena na základě lékařského potvrzení .

Upozorňujeme, že je nutná osobní účast oso-
by, které bylo původní označení vydáno . Osobní 
účast se nevyžaduje pouze u osob nezletilých, 
zbavených nebo omezených ve způsobilosti  
k právním úkonům a osob neschopných podpisu .
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Upozorňujeme všechny občany, kterých se  
výměna označení motorového vozidla za par-
kovací průkaz týká, aby nenechávali jeho vý-
měnu až na konec roku 2012, a uskutečnili ji 

v průběhu celého tohoto kalendářního roku . 
Vyhnou se tak zbytečnému stresu a dlouhému 
čekání ve frontách . 

Výhody z držení průkazu ZTP nebo ZTP/P 
Přehled výhod plynoucích z držení parko-
vacího průkazu označující vozidlo přepra-
vující osobu těžce zdravotně postiženou, 
průkazu ZTP nebo průkazu ZTP/P v oblasti 
silničního provozu. 

Od 1 . srpna 2011 byl pro osoby se zdravotní po-
stižením zaveden nový druh parkovacího průkazu, 
který nahrazuje dosavadní označení O1 se symbo-
lem invalidního vozíku . Doklad se vystavuje pří-

mo na jméno konkrétního oprávněného držitele  
a odpovídá doporučenému vzoru podle Evropské 
unie (podle doporučení Rady 98/376/EHS), čímž 
je použitelný i v ostatních státech Evropské unie . 
Držitelé dosavadních označení O1 mohou tato 
označení využívat do ukončení jejich platnosti, 
nejpozději však do 31 . prosince 2012 . Obecní úřad 
s rozšířenou působností jim na žádost vydá nový 
parkovací průkaz do 31 . prosince 2012 . 

1. Výhody plynoucí z držení Parkovacího průkazu označujícího vozidlo přepravující osobu  
těžce zdravotně postiženou. 
1.1 Výhody v rámci ČR 

 ▶ oprávnění zaparkovat na vyhrazeném parko-
višti pro osoby s těžkým zdravotním postiže-
ním (symbol invalidního vozíku) (§ 67 zákona 
o silničním provozu) , 

 ▶ v jednotlivých případech a je-li to naléhavě 
nutné, právo po dobu nezbytně potřebnou 
nedodržovat zákaz stání a zákaz stání vyplý-
vající z dopravní značky „zákaz stání“; přitom 
nesmí být ohrožena bezpečnost a plynulost 
provozu na pozemních komunikacích (§ 67 
zákona o silničním provozu), 

 ▶ v jednotlivých případech a je-li to naléha-
vě nutné, právo vjíždět i tam, kde je Značka 
„ZÁKAZ VJEZDU“ omezena dodatkovými ta-
bulkami „JEN ZÁSOBOVÁNÍ“, „MIMO ZÁSO-
BOVÁNÍ“, „JEN DOPRAVNÍ OBSLUHA“ a „MIMO 

DOPRAVNÍ OBSLUHY“ (§ 67 zákona o silničním 
provozu), 

 ▶ v jednotlivých případech a je-li to naléhavě 
nutné, právo vjíždět i do oblasti označené do-
pravní značkou „Pěší zóna“ (§ 67 zákona o sil-
ničním provozu), 

 ▶ silniční úřad může na základě žádosti osoby, 
které byl vydán parkovací průkaz pro osoby 
se zdravotním postižením, vydat rozhodnutí o 
zřízení vyhrazeného parkoviště v místě bydliš-
tě této osoby (§ 67 zákona o silničním provozu) . 

1.2 Výhody v ostatních členských státech EU 
 ▶ oprávnění zaparkovat na vyhrazeném parko-
višti pro osoby s těžkým zdravotním postiže-
ním (symbol invalidního vozíku) (doporučení 
Rady 98/376/ES) . 

2. Výhody plynoucí z držení průkazu ZTP nebo ZTP/P 
2.1 Výhody v rámci ČR 

 ▶ užití zpoplatněné pozemní komunikace sil-
ničním motorovým vozidlem přepravujícím 
těžce zdravotně postižené občany, kteří jsou 
držiteli průkazu ZTP, s výjimkou postižených 
úplnou nebo praktickou hluchotou, nebo 
průkazu ZTP/P, pokud držitelem vozidla je 
postižená osoba sama nebo osoba jí blízká, 
nepodléhá zpoplatnění (§ 20a zákona o po-
zemních komunikacích) 

 ▶ žadatelé těžce tělesně postižení, kteří jsou 
držiteli průkazu ZTP nebo ZTP/P, jsou osvo-
bozeni od poplatku na podporu sběru, zpra-

cování, využití a odstranění vybraných auto-
gramů (§ 37e zákona o odpadech) 

 ▶ občané se zvlášť těžkým zdravotním postiže-
ním, kteří jsou držiteli průkazu ZTP nebo ZTP/P, 
jsou osvobozeni od správního poplatku: 
 • za zápis do registru vozidel, jde-li o motoro-
vé vozidlo s nejméně čtyřmi koly (položka 
26 přílohy k zákonu o správních poplatcích), 

 • za vydání řidičského průkazu (položka 26 
přílohy k zákonu o správních poplatcích), 

 • za schválení technické způsobilosti vozidla 
po přestavbě nebo schválení technické způ-
sobilosti jednotlivě vyrobeného nebo do-
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vezeného samostatného technického celku 
anebo za schválení užití vozidla k výcviku 
v autoškole (položka 26 přílohy k zákonu  
o správních poplatcích), 

 • za vydání povolení ke zvláštnímu užívání dál-
nice, silnice a místní komunikace (položka 36 

přílohy k zákonu o správních poplatcích) . 

2.2 Výhody v ostatních členských státech EU 
žádné . 

Zdroj: Autoklub České republiky, 
Opletalova 29, Praha 1, 110 00

Slevy pro zákazníky se zdravotním postižením   
Přehled slev či zvýhodněných tarifů pro uži-

vatele se zdravotním postižením pro rok 2012 
zpracoval web Zdravotní postižení .cz . 
Telefónica 

Nabízí státní příspěvek a 02 slevu . Nárok na 
slevu 200 Kč mají tyto skupiny občanů:

 ▶ držitelé průkazů ZTP/P
 ▶ držitelé průkazů ZTP z důvodu praktické 
nebo úplné hluchoty

 ▶ osoby pobírající příspěvek na péči
 ▶ osoby s nízkými příjmy a se zvláštními sociál-
ními potřebami, tzn . osoby, které nepřetržitě 
alespoň šest měsíců, byli a stále jsou příjemci 
dávky sociální péče .

Přesnější informace dostanete přímo od svého 
operátora a na stránkách www .myslimena .cz .
Vodafone 

U této společnosti lze získat zvýhodněný 
tarif pro zdravotně postižené občany a osoby 

závislé na péči jiné fyzické osoby .
T-Mobile

Nahradil státní příspěvek zvýhodněním ve for-
mě 200 volných minut a 200 volných SMS do sítě 
T-Mobile měsíčně za 0 Kč . Volné minuty a SMS 
jsou čerpány po vyčerpání tarifních jednotek .
Pražská plynárenská

Poskytuje slevu za odebraný zemní plyn  
65 Kč/MWh (cena 0,70 Kč/m3) z ceny za komo-
ditu bez DPH . 
ČEZ

Nabízí slevu ve formě snížení pevné měsíční 
platby za jedno odběrné místo o 10 Kč, úspora 
tedy činí 120 Kč (bez DPH) ročně .
RWE

Společnost poskytuje slevu za odebraný 
zemní plyn ve výši 20 Kč/MWh (včetně DPH) dle 
aktuálního ceníku .

www.helpnet.cz

Od srpna bude těžší dostat lázně na pojišťovnu
Od srpna bude pro lidi těžší dostat lázeň-

skou léčbu na pojišťovnu . Nyní dávají zdravotní 
pojišťovny na tuto péči ročně kolem tří miliard 
korun . Omezením indikací mají výdaje pojišťo-
ven klesnout o půl až tři čtvrtě miliardy korun 
ročně . Právu to řekl mluvčí ministerstva zdra-
votnictví Vlastimil Sršeň .

„Vyhlášku dáme příští týden do připomín-
kového řízení . Chtěli bychom, aby byla účinná 
od srpna,“ řekl mluvčí s tím, že ve vyhlášce ještě 
mohou nastat drobné změny . Ministerstvo po-
dle mluvčího počítá s tím, že komplexní péče 

zůstane u stavů po vážných úrazech, operacích 
a léčbě vážných onemocnění . Naopak nebude 
už na pobyty, při nichž se dospělí diabetici nebo 
kardiaci učili zdravému životnímu stylu . Budou se 
to učit už jen ambulantně . Veškerá péče zůstane 
nadále plně hrazena z pojištění jen dětem . Zkrátí 
se délka pobytu při komplexní léčbě z nynějších 
čtyř na tři týdny, u dětských pacientů zůstanou 
čtyři týdny . Opakovaná lázeňská péče má podle 
návrhu trvat dva či tři týdny . U vybraných diagnóz 
bude schválení pobytu podmíněno třeba sníže-
ním hmotnosti, abstinencí či nekouřením .

Co bude výhodnější
Pro pacienty, kterým napíše lékař lázně už 

teď podle dosavadních pravidel, ale jet by měli 
až na podzim, kdy už budou pravidla nová, se 
bude péče poskytovat ve variantě pro pacien-
ty výhodnější, uvádí návrh vyhlášky . Ročně se 
v lázních léčí přes 120 000 lidí, pojišťovny jim 
buď hradí péči komplexní, tedy léčbu i pobyt, 

nebo příspěvkovou, tedy jen léčbu . Pobyt si 
lidé platí sami . Podle odborníků jezdí do lázní 
řada pacientů zbytečně . Lékaři jim předepisují 
lázně podle 15 let starého předpisu, za tu dobu 
se ale medicína změnila .

Právo,  
12. 5. 2012 
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Indikační seznam pro lázeňskou léčebně rehabilitační péči o dospělé
Podle nového indikačního seznamu zůstává 

naše diagnóza mezi neurologickými onemoc-
něními, na které se vztahuje lázeňská léčba jed-

nou za 12 měsíců, v trvání 21 dní s možností pro- 
dloužení . Uvádíme Nemoci nervové . Platit má  
od 1 . 8 . 2012 . 

Číslo 
indi-
kace

Indikace ZÁKLADNÍ 
léčebný pobyt
• forma: K nebo P
• délka léčebného pobytu
• lhůta pro nástup  
   léčebného pobytu
• možnost prodloužení 

OPAKOVANÝ 
léčebný pobyt
• forma: K nebo P
• délka léčebného pobytu
• léčebné pobyty

Odborná kritéria  
pro poskytnutí 
lázeňské léčebně 
rehabilitační péče

Lázeňské místo

VI NEMOCI NERVOVÉ 
Stanovený přírodní léčivý zdroj: přírodní minerální voda sirná – skupina B (sirná), přírodní minerální voda jodová, přírodní minerální voda  
termální teplá až horká (nad 35°C), přírodní minerální voda radonová, přírodní minerální voda hydrogenuhličitano-vápenato-sodná , přírodní 
minerální voda uhličitá u indikací VI/2, VI/3,VI/6, VI/8, VI/9,VI/11 (podmínkou obsah CO2 ve vanové koupeli minimálně 1000mg/l), přírodní peloid  
z lokálního zdroje  
u indikace VI/2, VI/3, VI/9, VI/10, VI/11.
Vyšetření: odborné neurologické vyšetření včetně výsledků laboratorních a funkčních vyšetření, u radikulárních syndromů též popis RTG snímků  
nebo jiných zobrazovacích metod příslušné části páteře/ anatomický i funkční popis/ ne starší 6 měsíců,u cervikokraniálních a cervikobrachiálních  
syndromů též EKG.

VI / 1 • Obrna lícního nervu.
• Postpoliomyelitický  
   syndrom.
• Chabé obrny mimo  
   poúrazových včetně  
   poinfekční  
   polyradikuloneuritis  
   v návaznosti na  
   ukončení akutní fáze.

K 21 dnů
Obrna lícního nervu  
v akutní fázi, pokud není 
soustavná ambulantní 
nebo lůžková rehabilitační 
péče efektivní.
Postpoliomyelitický 
syndrom.
Ostatní dg. po dobu trvání 
chabé periferní obrny  
s doloženou EMG a po dobu 
pozvolné úpravy funkcí.
Možnost prodloužení.

K 21 dnů
Postpoliomyelitický 
syndrom:
1× za 12 měsíců.
Možnost prodloužení.

P 14 nebo 21 dnů
Ostatní dg. po dobu trvání 
chabé periferní obrny  
s doloženou EMG a po dobu 
pozvolné úpravy funkcí.

Ošetřující lékař, který 
péči doporučuje: 
Neurolog
nebo 
Rehabilitační lékař 

Zabezpečení  
zdravotní péče  
ve zdravotnickém 
zařízení
Dostupnost:  
Ergoterapeut
Neurolog

Buchlovice
Hodonín
Jáchymov
Janské Lázně
Karlovy Vary
Klimkovice
Kostelec u Zlína
Lázně Darkov
Lednice
Luhačovice
Ostrožská Nová Ves
Slatinice
Teplice 
Velké Losiny

Co přinese zdravotnická reforma:  
desatero významných novinek pro pacienty

V neděli 1 . dubna 2012 vstupuje v účinnost 
zdravotnická reforma, která podstatným způ-
sobem mění některé oblasti práv pacientů . 
Liga lidských práv při této příležitosti provedla 
kompletní aktualizaci obsahu internetových 
stránek projektu Férová nemocnice . Návštěv-
níci stránek zde najdou přehledný seznam 
hlavních změn ve zdravotnických zákonech 
a ucelené informace o právech pacientů . Liga 
také vydala desatero změn v právech pacientů .

„Konečně jde o ucelenou právní úpravu, 
která nahrazuje nesčetněkrát novelizovaný zá-
kon o péči o zdraví lidu z roku 1966 . Na druhou 
stranu má ale i svá negativa . Obsahuje nejed-
noznačná ustanovení, která mohou být zneu-
žita v neprospěch pacientů,“ říká ke zdravotní 

reformě Zuzana Candigliota z Ligy lidských 
práv, která se na tvorbě a připomínkování zá-
konů podílela .

Již od dnešního dne se můžete seznamovat 
s novými informacemi, které pro vás připravili 
naši právníci spolu s týmem dobrovolníků . Je-
likož reforma komplexně mění právní úpravu 
zdravotnictví, byl třeba kompletně pozměnit 
obsah internetových stránek Férová nemoc-
nice, aby mohly i nadále efektivně poskytovat 
srozumitelné, ucelené, a především aktuální 
informace o právech pacientů a medicínském 
právu . Přibyly nové sekce a staré dostaly nový 
obsah . Celkově jsou tak stránky připraveny na 
novou legislativu .

Zdroj: Férová nemocnice
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Františk Fux – opět mezi obrnáři
„Ahojte, jmenuji se 

Franta Fux a rád bych 
vás na těchto stránkách 
seznamoval jednak se 
svou osobou a se vším 
co ke mně patří . Budu 
moc rád, když se bu-
dete ptát a já vám zde 
budu moci odpovědět .“  

Takto se uvádí na svých internetových strán-
kách a těch informací z jeho života a hlavně vý-
znamných aktivit je dost . 

Patří mezi nejmladší české obrnáře, které 
znám osobně . Poznala jsem ho začátkem osm-
desátých let na léčení v Janských Lázních . Byl 
to takový střapatý klučina v bavlněných punčo-
cháčích na vozíku nebo s aparáty a „franckami“  
s úsměvem od ucha k uchu . Byl všude, kde se 
dalo, vtipkoval, bavil se s lidmi, fotografoval . Byl 
takový malý paparazzi, nešlo před ním uniknout .    

Později jsem ho potkala na výjezdním za-
sedání asociace ve Veselí nad Moravou . Potom 
nastalo vakuum, kdy o něm nebylo chýru ani 
slechu . Až vloni, opět na léčení v Janských 
Lázních, jsem ho opět potkala – ještě pořád se 
střapatou hlavou, tentokrát už na električáku 
ve společnosti sympatické dámy . Už to nebyl 
ten hlasitý Franta, kterého bylo všude slyšet, 
ale jemný decentní pán . Přijel do našich lázní 
po dvaceti letech na prodloužený víkendový 
pobyt – byly v něm dva svátky 5 . a 6 . července . 
A tady se dá datovat návrat Franty do obrnář-
ského světa . Nadšený příjemnými vzpomínka-
mi přislíbil, že se sem vrátí na zářijový festival 
Obranáři obranářům . A tak se i stalo, přijeli 
dokonce s celou minivýpravou mikrobusem 
z Brna . Tehdy jsem se přesvědčila, že Frantu 
Fuxe svým způsobem zná celá obrnářská po-
spolitost . Pořád se u něho zastavovali známí a 
vzpomínali na léta minulá . Určitě i oni projevili 
radost, tak jako já, že ho opět vidíme a hlavně 
vyrovnaného a spokojeného .

Vraťme se ale na začátek . Z jeho životopi-
su se dozvídáme, že se narodil v roce 1957 ve 
znamení ryb v Uherském Hradišti . O postižení 
píše: „Ve svých 6 měsících jsem prodělal dět-
skou obrnu . Měl jsem to velké štěstí či smůlu, 
že můj dětský lékař tuto nemoc nerozpoznal  
v začátcích a léčil mne na chřipku . Až jsem ochr-

nul na celé tělo (nohy, trup, ruce a krční sval-
stvo), tak přišel na návštěvu druhý lékař, nemoc 
rozpoznal a poslal mne do Kyjovské nemocnice 
kde začali léčbu . Poprvé jsem se postavil na 
své vlastní nohy za pomocí laminátových dlah 
a dvou berliček ve svých dvanácti letech . Po-
prvé jsem vylezl sám do schodů když mě bylo 
patnáct let . 10 . května 1992 jsem jel se svým 
trabantem z Hodonína u Kunštátu do Zlína  
a v ten den do mne vletěl do protisměru tirák, 
který mne několik metrů tlačil před sebou . Po 
této nehodě jsem se ocitl plně na invalidním 
vozíčku s tím, že jsem utrpěl naštípnutou leb-
ku, odražení ledvin, tříštivé zlomeniny obou 
stehenních kostí a na celém těle tržné rány . 
Následkem této nehody je, že nepokrčím levou 
nohu a v obou nohách mám podpůrná železa . 
Mezitím se mně zhoršila skolióza zad, a proto 
jsem takový, jaký jsem .“  

Co se týče profesních a odborných aktivit, 
je vyučen brašnářem v Ústavu sociální péče  
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v Brně, absolvoval kurs telefonního manipu-
lanta, základy výpočetní techniky i pro pokro-
čilé . Později absolvuje ve Vzdělávacím institutu 
Dezidera Galského – Sbor zástupců organizací 
zdravotně postižených – toto osvědčení umož-
ňuje předávat získané zkušenosti ve svém při-
rozeném prostředí a v práci se svépomocnými 
skupinami, rekvalifikaci Data Entry II – určenou 
pro manuální pořizování dat pro statistické 
zpracování SC&C spol . s .r .o . Brno .

Z praktických zkušeností lze vzpomenout 
jeho činnost jako odborného konzultanta pro 
bezbariérovou výstavbu, poradce v oblasti po-
můcek pro zdravotně postižené, člena poradní-
ho zboru ředitele úřadu práce . Ze společenských 
aktivit byl členem celostátního výboru Asociace 
polio, členem městského zastupitelstva ve Ve-
selí nad Moravou, člen ligy za práva vozíčkářů . 
Byl předsedou OV Sdružení pro životní prostředí 
zdravotně postižených v okrese Hodonín . 

Z dalších aktivit vybírám kandidaturu do 
parlamentu ČR za hnutí důchodců pro životní 
prostředí jako nezávislý, kandidaturu do parla-
mentu ČR jako nezávislý . Patří mezi zakladatele 
mezinárodní výstavy REHAPROTEX – BVV, za-
kladatele akce Pro náš úsměv taktéž na BVV, za-
kladatele Dnu zdravotně postižených – výstavy 
pomůcek na výstavišti Flora Olomouc, organi-
zátora různých akcí pro zdravotně postižené ne 
jen v okrese Hodonín, podílel se na posuzování 
projektů pro MPSV v rámci přidělování dotací 
nestátním organizacím .

Jeho cílem je být všude tam, kde ho lidi po-
třebují a kde může i přes svůj handicap být lidem 
nápomocen . Co je pro něj největší vyznamenání? 
Snad největší vyznamenání bylo pro něj, když byl 

navržen v roce 1996 na prestižní cenu Olgy Hav-
lové . A snad uznání jeho práce od lidí .

Na doplnění některých údajů jsem položila 
Frantovi několik otázek . 
Co se stalo, že jsi se na několik let odmlčel  
a ztratil z povědomí obranářů?

Život se mnou tak nějak zatočil, vyskytla se 
řada věcí, se kterou jsem si sám nedokázal pora-
dit a pomoci tam, kde jsem ji čekal, se mi nedo-
stalo . Takže nakonec to dopadlo tak, že jsem se 
musel vzdát věcí, co jsem měl rád a udělal jsem 
tlustou čáru za svým životem a doufal v nový za-
čátek . Tak jsem se dostal do Ústavu nevidomých v 
Brně Chrlicích . Ale jak to už tak chodí, bylo všech-
no nakonec trochu jinak než jsem si představoval . 
A co bylo nejhorší, musel jsem se nakonec vzdát i 
své milované jezevčice Citunky, kterou jsem mu-
sel dát na dožití ke svému kamarádovi .
Většinu života jsi žil ve Veselí nad Moravou. 
Jak jsi se dostal do Brna?

No, jak jsem už říkal, kvůli životním strastem 
jsem musel opustit své rodné město, prodal 
jsem auto, všechny věci a myslel si, že půjde žít 
i tak . Ale bylo to jako zavřít svobodného ptáka 
do těsné klece . Takže jsem z ústavu utíkal, cou-
ral nejdřív po Chrlicích, později mě už znali po 
celém Brně, tento život pro mě nebyl . Nakonec 
po 4 letech, se mi podařilo získat malý byteček 
pod střechou v domě s pečovatelskou službou 
v Brně-Vinohradech . A začínal jsem znovu,  
s prázdnýma rukama, ale naštěstí se našlo i zde 
pár přátel ochotných pomoci a já se mohl ko-
nečně zase „rozlétnout“ .
Několik let jsi aktivně působil ve výboru Aso-
ciace polio. Jak vzpomínáš na schůze výboru, 
které si organizoval ve Veselí nad Moravou?  
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Byla to krásná doba, chtěli jsme něčeho do-
sáhnout, dokázali jsme se bavit, zasportovat, 
každý něčím přispěl, všichni se chtěli podílet 
a nebylo to jenom tím, že jsme byli mladí . Rád 
vzpomínám na výjezdní zasedání, kdy jsme se 
v pátek sebrali a vyjeli někam ven, v sobotu 
schůzovali a pak se bavili . Na tuto dobu často 
a rád vzpomínám .
Podle fotografií, které prezentuješ na inter-
netu, je mi jasné, že s partou vozíčkářů z Brna 
absolvujete různé výlety. Kdo je jejich hlav-
ním iniciátorem a organizátorem?  

Něco naplánujeme s mou přítelkyní sami  
a přizveme kamarády, rádi jezdíme na výlety  
s partou a něco organizuje i Svaz tělesně posti-
žených, který taky mívá zajímavé výlety .
Kde všude jste už byli, máte i nějaké atrak-
tivní místa, které jste absolvovali?

Jezdíme tam, kam se dostaneme veřejnou 
dopravou, auto totiž nevlastníme . A až v po-
slední době občas využíváme služeb dvou 
dopravců, kteří se v Brně specializují na přepra-
vu tělesně postižených, ale to se vyplatí až při 
větší skupině lidí . A která místa jsme navštívili? 
Rádi se vracíme do Prahy, v Ostravě je krásná 
zoologická zahrada a v Olomouci máme svá 
oblíbená místa . Milujeme vánoční Vídeň, a co 
nás nadchlo v poslední době – termálky v Laa . 
Dokonale bezbariérové a super personál!  
Na svých internetových stránkách konstatu-

ješ, proč jsi stále svobodný. Píšeš: „Přiznám 
se, že ani sám nevím. Snad to bylo a je i tím, že 
jsem vždy dával přednost kolektivu a lidem.  
A asi i proto, že jsem měl vždy obavu k sobě při-
poutat osobu, na které by mě záleželo a ona by 
musela se mnou procházet všechny peripetie, 
které sebou přináší mé postižení…“
Já si ale myslím, že v této oblasti se už něco 
změnilo. Vedle tebe je sympatická přítelky-
ně Jana…

O jezevčici Citunce jsem už něco naznačil 
výše…, těžce onemocněla a já se o ni nemohl sta-
rat a tak mi ji dochoval kamarád a právě v den, 
kdy jsem se dozvěděl o její smrti, nebo právě tak 
to chtěl ten satelit, co je tam někde nad námi, 
jsem se sblížil se svou přítelkyní Janou, i když jsme 
se před tím nějaký čas míjeli . Dnes už jsme spolu 
skoro 3 roky a snad se zatím spolu nenudíme .  
A že to nemám na stránkách opravené? No něja-
ký čas jsem nedělal aktualizaci, i když se teď na 
mě má přítelkyně mračí… Díky za upozornění .
Od roku 2010 jsi předsedou o.s. Svět bez ba-
riér zaměřeného na překonávání bariér sta-
vebních, dopravních i v myslích lidí. Čemu se 
konkrétně věnujete a co se vám už podařilo? 

Toto sdružení jsme založili s mou přítelkyní, 
a zabývá se bezplatným poradenstvím osobám 
se sníženou pohyblivostí, osobám upoutaným 
na invalidní vozík a všem, kteří přijdou do styku s 
těmito lidmi (včetně maminek s kočárky, starých 
a méně pohyblivých lidí) - tolik oficiální vyjádře-
ní . A myslím, že se najde pár věcí, na které mů-
žeme být v této oblasti pyšní, i když se nám sa-
mozřejmě zdaleka nepovedlo všechno, co jsme 
chtěli . Pochlubit se například můžeme oprave-
ným přechodem přes koleje na Novolíšeňské  
v Brně, nebo tím, že po našem upozornění firma 
KORDIS upřednostňuje pro dopravu v Jihomo-
ravském kraji dopravce disponující bezbariéro-
vými vozy, stáli jsme za rozsáhlou technickou 
kontrolou a také opravami plošin vozů MHD  
a podobných drobností by se našlo více…

Být několikanásobně handicapovaný ještě 
neznamená být neschopný nebo pasivní.

U Franty to platí bezpodmínečně . Potvrzuje 
to i jeho krédo - dělat práci ve prospěch široké 
veřejnosti, rozdávat štěstí a pomoc tam, kde to 
lidé nejvíce potřebují .

(mm)
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Začátek roku patří v Janských Lázních tradičně zimní partě obranářů. Letošní zima je docela zasko-
čila vysokou nadílkou sněhu – dokumentují to fotografie, které nám poslali. A k této zimní atmo-
sféře přidáváme i báseň Tondy Cardy, který taky tradičně pěje verše o pobytech v našich lázních. 

To bylo ale dětství!
Dnes už málokdo ví, co byla dětská obrna, co vše nám v životě vzala .
Byl to prostě tenkrát bacil, co si to jen tak světem hasil .
Na kom se on zastavil, tomu pěkně zavařil . 
Zakrátko ochrnulo téměř celé tělo, no co s tím, jak to léčit se moc nevědělo .
Snad je tu možné řešení – v Janských Lázních léčení!

Jednou přijede sanitka a už veze své malé dítě do lázní maminka,
„s Tebou, hochu, býti nemohu, abych Ti vytvořila rodinnou pohodu,
musím zase domů spěchat, Tebe tady samotného nechat“ .

Hodně dětí přijelo, ve dne tu bylo veselo,
ale večer, jak se zhaslo, nebylo nám všem moc jasno,
proč tu nejsou rodiče, proč nemůžeme kopat do míče?
Proč vlastně nejde nám pořádně chodit? Proč nás musí na vozíku někdo vozit?
Často upadla i slzička, nebrala to dětská hlavička .

Začalo pro nás léčení, nám to připadalo jako mučení .
Trvalo to týdny, měsíce, nebylo nám dobře velice .
Po půl roce léčení bylo vidět malé zlepšení, zase cvičení – masáže,
je to k nevíře, co člověk dokáže, už jsou na nohách přístroje,
v rukách berličky, nebylo nám dobře, lidičky!

Zdravé děti, ty si hrály, nám se ale často smály,
do lázní už jel člověk rád, tady se mohl šťastně smát .
Každý tu postižení měl, tak na to svoje klidně zapomněl .
Bylo nám tu prostě prima, výtahem nás vozil Zdeněk Frýba .

Do školy jsme v lázních také chodili, no, to víte, že jsme trošku zlobili .
Zdraví, to se vždy zlepšilo, bylo nám tu dobře, každý tu byl rád,
Za ten život, za ta léta, byl tu vždy kamarád .

Přes padesát let do Jánek jezdíme, své zdraví si zde léčíme,
věřte prosím tomu, že jezdíme sem jako domů .
Tak ať se vám i nám dobře daří a žádné obavy,
přeje

Tonda z Moravy, Janské Lázně 2011
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Sbohem a velké poděkování
Odešla paní MUDr. Marta Menšíková

Dne 5 . února letošního roku nás opustila ve 
věku nedožitých 92 let paní MUDr . Marta Menší-
ková . Když jsem stála v kostele Don Bosco v Ost-
ravě u její rakve, říkala jsem naposledy – já i ostat-
ní obrnáři, kteří se přišli rozloučit – děkujeme paní 
primářko, naposledy děkujeme .

Dlouhé roky vedla Polio-poradnu nejen pro 
Ostravu, ale skoro pro celý sever Moravy . Podě-
lím se s vámi o pár vzpomínek na ni .

První si já nepamatuji, ale vždy když byla 
rodinná sešlost a my děti „nenápadně“ poslou-
chaly, o čem dospěláci debatují, došlo na vzpo-
mínku, jak jsem při jedné z posledních epidemií 
ve skoro dvou letech začala naříkat, že mě „bolí 
nožičky“ . Dětský lékař se na maminku rozzlobil, 
že jsem asi rozmazlená, že mi nic není . Bohu-
žel to byl začátek dětské obrny a pak už mne 
jenom nesli v prostěradle k MUDr . Menšíkové, 
která toho lékaře zastupovala . Ta věděla oka-
mžitě o co se jedná, poslala mne do nemocnice 
a pak mne provázela při vyšetřeních v poradně, 
posíláním do Jánek až do mých čtyřicetin, kdy 
sama odcházela do důchodu (přesluhovala) .

Byla rázná, až skoro přísná a věděla proč . Žád-
né „i ty můj chudáčku, no ty jsi měl(a) smůlu“ atp . 
Vždy tvrdila: „Ale to zvládneš, …Cože? – nechceš 

v plavkách na koupaliště? Kašli na ty čumily, no  
a co, že máš berle, za to ti to lépe myslí…“ Pokaž-
dé jsem z poradny odešla něčím povzbuzená .

Když jsem nečekaně ve čtyřiceti otěhotněla 
a lékaři se chytali za hlavu – vysoký věk, obrna, 
berle! – Ona mi hned dávala za příklad obrnář-
ky i na vozíčku a jak to zvládly . A na věk se vy-
kašleme, ne?

Podobně povzbuzovala i ostatní z naší par-
ty, co jsme k ní pravidelně chodili . Když jsem 
jí pak přijela ukázat syna, měla velkou radost . 
Jenom projevila obavy, že se bude poradna ru-
šit a kdo se o nás postará, když přibývající věk 
nám určitě přinese zhoršení zdravotního stavu . 
Nikdo totiž nechtěl poradnu převzít . A bohužel 
měla pravdu .

Paní Primářko – budeme na vás všichni, kte-
ří jsme prošli pod vašima rukama, vzpomínat 
a pokud jsme vám to dost často neříkali, když 
jste byla mezi námi – dovolte vyjádřit vám za 
všechny ještě jednou a naposledy – DĚKUJEME . 
MOC DĚKUJEME . 

Stáňa Nováková, Ostrava
Poznámka redakce: 5. května s pohnutím v hlase 
volal pan Ladislav Budina z Ostravy-Kunčiček, 
též dlouholetý návštěvník Polio poradny, že pani 
primářka by v tento den slavila 92. narozeniny… 

Dovolená v Janských Lázních 
Pro letošní rok jsme si vybrali pro naši dovole-

nou Jánské Lázně . Jednak pro to, že nabízely vyžití 
a procedury i pro mě a jednak pro to, že mě k nim 
vážou vzpomínky na dětství a mládí, které jsem 
zde prakticky prožil a taky tu téměř dvacet let ne-
byl . Jednání ze strany lázní bylo prvotřídní, ihned 
po objednávce rekondičního pobytu se ozvala 
paní z kanceláře a hned se ptala jaké potřeby mám 
pro svůj pobyt a co procedury a tak dále . Tento 
přístup jsme hodnotili velice kladně . Vyšli nám ve 
všem vstříc . Výborně, teď jen zajistit si dopravu, což 
už tak jednoduché nebylo, šlo o několik krkolom-
ných přestupů a na konci jako sázka do loterie –  
jestli pojede či nepojede bezbariérový autobus 
z Trutnova, abychom zdolali i poslední úsek a to 
stejné na cestu zpět . No, přeprava se musela jako 
obvykle řešit až v Praze a trvalo to dobrý měsíc, 
než došel přepravní rozkaz . Už pro to, že v někte-
rých místech jsme měli na přestupy pouhých pár 
minut, což, jak je jasné, s invalidním vozíčkem není 
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vůbec jednoduché… Ale jsme tak trochu dobro-
druzi a tak jsme se do toho dali .

Hezky jsme si zabalili kufr a všechno si při-
pravili, a v neděli ráno se vydali na nádraží . Sa-
mozřejmě, celý týden bylo sluníčko a teplo, ale 
o víkendu se zamračilo a začalo studeně fou-
kat… no vzali jsme si svetry a dečku na nožky  
a udělali jsme dobře . 

Už na brněnském hlavním nádraží bylo jas-
né, že dobrodružství začíná . . . pendolino mělo 
zpoždění, prý hned po ránu někdo u Břeclavi 
páchal sebevraždu… Zpoždění nakonec dělalo 
něco přes čtvrt hodiny . Trochu jsme se obávali 
o návaznost spojů, protože zpoždění překrýva-
lo celý náš čas na přestupy a jak známo zrovna  
v Pardubicích to moc rádi nemají . Nějaké zpož-
dění pendolino stáhlo, ale pořád to nestačilo  
a tak vlakvedoucí volal do Pardubic, ať nám po-
zdrží navazující spoj . Do Pardubic jsme dojeli se 
zpožděním asi 10 minut, vláček do Staré Paky na 
nás naštěstí opravdu čekal, ale bylo to spíš záslu-
hou paní vlakvedoucí, které to nedalo a nechala 
vlak čekat, než toho, že by jí někdo vyřídil naše 
zpoždění, patří jí velký dík . Navíc už začínalo po-
prchávat a ledově fičet a to nebylo nic pěkného, 
ale i tady se to zvládlo a vyjeli jsme směr Stará 
Paka . Mezitím se už docela solidně rozpršelo, 
takže ve Staré Pace to byl celkem slušný liják, 
navíc perónek ve Staré Pace uzounký, tak tak 
na plošinu a další náš spoj přistavený v místech, 
kde perón nahrazoval jakýsi násyp z drobných 
kamínku . Plošina tohoto vláčku nesahala ani  
na zem, i když byla plně spuštěná, takže strojve-
doucí musel těch asi 30 cm vozík i se mnou nad-
zdvihnout… Ale zadařilo se a konečně jsme byli 
naloženi k předposlednímu úseku naší cesty . 
Za další hodinku jsme byli konečně v Trutnově . 
Tady nás vyložili celkem v pohodě a za neustá-
lého drobného deště jsme se vydali na autobu-
sové nádraží s vírou, že telefonicky potvrzený 
bezbariérový autobus do Janských Lázní skuteč-
ně pojede . Je fakt, že během té asi půlhodinky 
čekání nám v silném větru a poprchávání byla 
docela zima ale doufali jsme, že klapne i posled-
ní úsek cesty . Naštěstí ano, jen mě musela má 
přítelkyně opět sama naložit, protože řidič měl 
plné ruce práce s prodáváním lístků . A v Jánkách 
samozřejmě opět vyložit . Ale to už byl jen detail, 
konečně jsme byli po téměř šesti hodinách cesty 
na místě .

V lázních měli pro nás vše připraveno, do-
konce na nás čekali i s obědem, čemuž jsme 
byli opravdu rádi . Jen jsme se převlékli z mok-
rého a šli se hned kouknout do Kolonády, kde 
byl kapánek přeřvaný promenádní koncert  
a pak po nejbližším okolí . Paráda, moc se nám 
to všechno líbilo . Sice všude mokro, ale vyšli 
jsme si hned s foťákem, abychom zaznamenali 
první dojmy . Tak jsme se potloukali do večera  
a ráno už nám začali procedury . 

Všechno šlo jak mělo, jídla spoustu, potkal 
jsem hromadu svých dávných kamarádů, pro-
cedury báječné, sluníčko se umoudřilo, večer 
v Kolonádě taneční večer, co si víc přát . Pěkně 
nám to klapalo, všechno jsme prošmejdili, vy-
vezli se lanovkou na Černou horu, i turistickým 
vláčkem po okolí, pokecali s lidičkami a čas utí-
kal rychle a už byl čas se opět sbalit domů . Po-
slibovali jsme si s  kamarády kontakty a zabalili .

A nastal opět problém s dopravou… V Trut-
nově jsme měli být na 14 . hodinu, ale jak se tam 
dostat? Autobus v této době vůbec nejel a už 
vůbec ne bezbariérový… No, ještě že jsou přá-
telé… Bohoušek ani chvíli nezaváhal a do Trut-
nova nás prostě odvezl autem, moc mu za to 
díky . A tak jsme se vydali na cestu domů, opět 
s několika krkolomnými přestupy, tentokrát 
sluníčko pálilo a my cestovali – jak jinak – pro 
změnu v hytláku, žádné pohodlí, dusno, vedro, 
rozpálený vzduch, bez záchodu a má přítelky-
ně sedící na zemi . Ale i to jsme ve zdraví přežili 
a dostali se plní dojmů domů .

Franta Fux, červenec  2011  
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Andalusie s vůní šafránu
Nejjižnější část Španělska, Andalusie je esen-

cí všeho, co si pod pojmem Španělsko můžeme 
představit . Nádherné památky všech stavebních 
slohů evropské i maurské architektury, olivový 
olej, citrusové plody, nádherné pláže Středozemí 
lemující východní část Pyrenejského poloostro-
va, ale také západní pobřeží Atlantiku táhnoucí 
se až k nejníže položeným městům Evropy, vy-
soké hory Sierry Nevady, corrida s býčími zápasy, 
výborná kuchyně, kde vzácný voňavý a chutný 
šafrán má své nezastupitelné místo (používá se  
i k přípravě parfémů a léků) . Andalusie je domo-
vem známého vína „sherry“ a sušené šunky . Při 
pojmu kastaněty se nám vybaví temperamentní 
divoký tanec flamengo, stepující tanečníci v ty-
pických krojích a cikánská dívka Carmen .

Vypravit se však za těmi krásami znamenalo 
urazit mnoho tisíc kilometrů autem, s nepřetr-
žitě zapnutou klimatizací a mít dostatek času 
ke vstřebávání všech těch krás i vůní . Nekoneč-
né plochy olivových a pomerančových hájů 
táhnoucí se krajem lemují silnice, často pokrý-
vají celý kopcovitý terén . Desítky pláží tvoří-
cích Costa del Sol tvoří jedno souvislé 140 km 
dlouhé letovisko, protkané rybářskými vesnič-
kami s bílými domky, kostelíky a hospůdkami, 
kam chodí místní štamgasti, ale kde vždycky 
rádi uvidí i cizince . Snadno se odsud dostanete 
do Sevilly, Cordóby i Granady, tedy největších  
a nejkrásnějších měst Andalusie . Když si vybe-
rete vhodný termín návštěvy Španělska, mů-
žete se zúčastnit lidových slavnosti – fiestas, 
které bývají spojeny s církevními svátky, s osla-
vou patrona té které obce, s ročními obdobími  
a zemědělskými pracemi, mnohé jsou vzpo-
mínkou slavného období španělských dějin –  
období boje křesťanů se severoafrickými Mau-
ry . Fiestas trvá třeba i týden . To se pak ze širo-
kého okolí sjíždějí na koních, na vyzdobených 
traktorech, nebo vozech tažených voly venko-
vané v tradičních andaluských krojích . Jsou to 
dny, kdy se chodí na býčí zápasy, kdy se všichni 
oddávají veselí, dobrému jídlu, pití, tanci a zpě-
vu, kdy v ulicích kraluje flamengo . 

Historie Andalusie je značně bohatá a roz-
manitá, zažila nájezdy mnoha kmenů a národů . 
Po germánských Vandalech se stala tato oblast 
kořistí Byzantské říše, ale začátkem 8 . století n . l .  
ji postupně obsadili severoafričtí Arabové – 

Mauři . Název tohoto etnika ve mně vyvolává 
vzpomínky na rané mládí, kdy jsem se poprvé 
v divadle seznámil se svým prvním Maurem – 
Othellem . Arabové byli ze Španělska definitiv-
ně vyhnání (reconquista) až koncem 15 . století, 
tedy po sedmi stech letech . Zanechali zde ob-
rovské kulturní dědictví v podobě překrásných 
paláců, mešit i jiných architektonických skvos-
tů . V žádné části světa se nenachází tak velká 
koncentrace maurských památek . Po vyhnání 
Arabů se stala Andalusie křesťanskou .

Mým prvním cílem po projetí více než 3 tisí-
ce km byla Granada, ležící na úpatí pohoří Sierry 
Nevady, které je vyšší než Vysoké Tatry (téměř 
3,5 km) . V tamních horských hospůdkách vedle 
pikantních kousků nejrůznějších klobás a jitrni-
ček nemohla chybět sušená horská šunka, která, 
ač sušená, je kupodivu šťavnatá a velmi lahod-
ná . Vysoko v horách, ve výšce téměř 1 500 m je 
vůbec nejvýše položená vesnice ve Španělsku –  
Trevélez, s příkrými uličkami a domky jakoby 
navrstvenými jeden na druhém, s balkóny zdo-
benými truhlíky s květinami v impozantním pa-
noramatu nejvyšších vrcholů Sierry Nevady .

Granada (asi 300 tisíc obyvatel) vděčí za svou 
slávu především Maurům, kteří jí v r . 1238 učinili 
hlavním městem Granadského emirátu a kteří 
zde vybudovali pro svého vládce pověstnou Al-
hambru – nádherný maurský palác . Je to vlast-
ně velký komplex paláců  s dekoracemi a plas-
tickou výzdobou jako z pohádek tisíc a jedna 
nocí . V harmonické architektuře se střídají síně, 
sloupoví a nádvoří, jejichž podstatnou součástí 
jsou bazény a kašny . Ke komplexu patří nádher-
né zahrady i s pozdějším renesančním palácem 
Karla V .  Dalšími významnými památkami Grana-
dy jsou katedrála ze 16 . století a Královská kaple, 
v níž jsou pohřbeni katoličtí králové Ferdinand 
Aragonský a Isabela Kastilská, kteří koncem 15 . 
století definitivně vyhnali Maury z Andalusie .  

Z Granady jsem jel dál po dálnici přímo k jihu, 
zpět na pobřeží Costa del Sol . Španělsko je celé 
protkané hustou sítí dálnic dvojího typu . Zce-
la neplacená je podobná naší D1, jenže trochu 
míň hrbolatá a rozbitá, ta placená je perfektní, 
podobná těm německým nebo francouzským . 
Původně jsem plánoval více využívat silnice 
1 . třídy, kvůli lepšímu poznávání španělského 
venkova, ale ty značné vzdálenosti mě přimě-
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ly k používání hlavně neplacených dálnic . Díky 
tomu, že jsem cestoval autem a nebyl jsem ča-
sově limitován, užil jsem si venkova tolik, abych 
se mohl seznámit s jeho životem . Většinou jsem 
spával ve slušně vybavených kempech, občas 
v levnějším hotelu .

Po jižním pobřeží  jsem směřoval k městu Má-
laga, abych se seznámil s rodištěm Pabla Picassa . 
Mimo maurské pevnosti Alcazaba a hradu na 
kopci přímo nad městem, připomínající zdejší 
přítomnost Arabů, stojí za zhlédnutí renesanční 
katedrála, jedna z největších v Španělsku, tzv . jed-
noruká, jelikož její druhá věž nebyla nikdy dokon-
čena . Málaga je však také kulinářským městem – 
městem nasládlých vín s označením „málaga“ . 
Dostat se autem do takových dálek a přitom ne-
ochutnat zdejší speciality bych si neodpustil . Vy-
hlédl jsem si hospůdku daleko od centra, (Málaga 
je větší než Brno), kde se dalo snáze zaparkovat . 
Vstoupíte-li do kteréhokoliv baru ve Španělsku, 
vaší pozornost nejprve přitáhnou ohromné kýty 
sušené šunky visící od stropu . Stejně i tady . Muž 
za barovým pultem myje skleničky, diskutuje na-
jednou s několika lidmi sedícími u pultu, přitom 
nalévá víno, servíruje olivy, několik druhů šunky, 
různým způsobem upravené rybičky i spoustu 
dalších chuťovek pod společným názvem tapas . 
Měl by je zkusit každý, kdo navštíví Španělsko . 
Existují desítky druhů tapas a servírují se coby 
předkrm před hlavním jídlem formou jednohu-
bek, ale také k jakémukoliv pití . Jedná se o plátky 
sušené šunky, olivy plněné vším možným, nejrůz-
nější druhy sýrů a klobásek, rybí krokety, masové 
kuličky, kalamáry, krevety i další plody moře . Sám 
jsem ochutnal několik druhů tapas, žel jsem je 
nemohl zapíjet „málagou“ kvůli zaparkovanému 
autu před hospodou . Bez lahvinky jsem se však 
do Čech nevracel .

Krásná silnice vedoucí z Málagy do Gibralta-
ru je lemovaná bílými vesnicemi, jejichž domy 
mají rovné střechy . Na mnoha kopcích stojí 

obrovské poutače ve tvaru býků, připomínající 
všem, že zde kraluje corrida . Na plážích Costa 
del Sol je povícero kempů s dobrými restau-
racemi, ale ceny pro našince jsou – jako všude 
v Evropské Unii – dosti vysoké . V cizí zemi by 
se však měly místní speciality ochutnat, proto 
nebylo možné vynechat občasnou návštěvu 
místních hospůdek a pouličních kiosků .  

Za Gibraltarem, jehož návštěvu jsem již po-
psal v dřívějším čísle Zpravodaje, je město Tari-
fa, kde se vody klidného Středozemního moře 
setkávají s bouřlivým Atlantikem . Vlny na pře-
dělu obou vodních mas jsou rájem pro surfaře . 
Přístav v tomto městě je cílem stovek arabských 
aut, jež jsem potkával na silnicích vedoucích 
z Francie k jihu . Arabové pracující po celé, ze-
jména západní Evropě, jedoucí do Marockého 
Tangeru, vezou na střechách svých vozů všelijak 
do výšky naskládané balíky i haraburdí, které je 
v chudém africkém Maroku stále ještě pokla-
dem . V Tarifě jsou africké břehy k evropskému 
kontinentu nejblíže, necelých 15 km .  

Opouštím nejjižněji položený evropský 
přístav a podél břehu Atlantiku přijíždím do 
starobylého města Cádizu . Zde, na Costa de la 
Luz, tedy Pobřeží světla, je v průměru 330 slu-
nečních dnů v roce, deštivé dny jsou vzácnou 
výjimkou . Je začátek října, ale klimatizace auta 
pořád běží . Cestou do Sevilly se kousek od Cá-
dizu zastavuji na jeden den v městě, které je 
domovem světoznámého vína sherry . Město 
Jerez de La Frontera je prošpikované vinnými 
sklepy, tzv . chrámy vína, kde se sherry připravu-
je speciální technologii v 600-litrových sudech . 
Je k dostání v nesčetných pouličních stáncích 
i hospůdkách, všude . V této oblasti Španělska, 
sousedící s jižní částí Portugalska byly plody 
moře nejlevnější z celé Andalusie, avšak když 
jsem chtěl povečeřet ve společnosti Andalu-
sanů, musel jsem si  počkat minimálně na de-
vátou večerní hodinu, kdy se začínali místní 
konzumenti trousit k večeři . Hodování a zábava 
končí dlouho po půlnoci . Není se co divit, když 
se zde běžně obědvá kolem třetí odpoledne . 
Před hlavním jídlem, nebo vždy k alkoholu se 
opět servíruje tapas .

Důležitým cílem mé cesty byla Sevilla, bývalé 
sídlo sevillského emirátu, dnes největší a záro-
veň hlavní město Andalusie (700 tisíc obyvatel), 
kulturní centrum, kde se snoubí její staré his-

Sevilla – Španělské náměstí
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torické části s moderní architekturou . Z tohoto 
města po řece Guadalguiviru vyplouval Krištof 
Kolumbus, aby v roce 1492 objevil Ameriku .  
Z cestovatelského průvodce Lonely Planet jsem 
se dověděl, že toto město mělo po dlouhou 
dobu výsadní právo pro obchodování s Ameri-
kou, čímž se stalo nejbohatším městem Andalu-
sie . To je patrné i nyní, zejména na cenách zboží 
i služeb . Architektura staré části města je pozna-
menaná maurskou a židovskou kulturou . Po 
dobytí Sevilly křesťany museli Maurové a Židé  
z města utéct, nebo konvertovat na křesťanskou 
víru . Zároveň byly všechny muslimské mešity  
i židovské synagogy přeměněny na kostely . Lze 
tam najít i uličky podobné té, v jaké měl kadeř-
nictví i věhlasný lazebník sevillský ze stejno-
jmenné Rossiniho opery . V Seville, v malé továr-
ničce, kroutila doutníky také Bizetova Carmen . 
Největším magnetem města je světoznámý krá-
lovský hrad Alcázar, který je komplexem budov 
různého stáří . Srdcem areálu je palác vybudo-
vaný ve 14 . století, který byl původně maurskou 
pevností a po několika přestavbách nabyl nyněj-
ší podobu . Spolu s krásnou katedrálou – údajně 
největším gotickým chrámem v Evropě stojící 
místo mešity - byl zařazen do světového dědic-
tví UNESCO . Uvnitř chrámu je 15 kaplí, z nichž ta 
největší je srovnatelná s velikostí běžného kos-
tela . Na hlavní oltář se spotřebovalo 3,5 tuny zla-
ta . Pozlacené obrovské varhany jsou téměř přes 
celou šíři lodě . Pozůstatkem mešity je krásná věž 
se zvonicí Giralda, která je hlavní dominantou  
i symbolem Sevilly . Nahoru nevedou schody, 
ale soustava ramp a tak až do téměř 100met-
rové výše lze vyjet i na koni . Muezíni svolávající 
věřící k modlitbě tak nemuseli pěšky do takové 
výše . V katedrále je dle Lonely Planet pochován 
Krištof Kolumbus . Má tam pěkný  náhrobek . Ale  
o tuto čest se uchází i Dominikánská republika  
v Karibiku . Další krásnou stavbou v městě je sta-
rá a jedna z největších i nejvýznamnějších corrid 
Španělska, kterou si lze po zaplacení vstupného 
prohlídnout i zevnitř . Býčí zápasy jsou pro nás 
těžko pochopitelným adrenalinem Španělů . Ti 
přitom býky milují, ale vítězící toreadory ještě 
více . Býčím zápasům se dokonce věnuje po celý 
den speciální televizní stanice .  

Sevilla byla začátkem 20 .století dějištěm ibero –  
americké světové výstavy Expo a později také 
světové výstavy  Expo 1992 . Z té první, v roce 

1929, se zachovaly krásné budovy vystavovatelů 
různých zemí, ale nejkrásnější z nich je komplex 
originálních budov Španělska na kolosálním ná-
městí Plaza de Espaňa . Jsou příkladem mnoho-
stranného andaluského stavitelství . Na náměstí 
je nejkrásnější parter – což je takové leporelo, kde 
jsou vedle sebe v barevné mozaice představena 
všechna města Španělska podle abecedy . 

Poslední mojí velkou zastávkou v pohádkové 
Andalusii byla starobylá Córdoba . Kolem 1 . tisí-
ciletí to bylo jedno z největších měst na světě . 
Jeho historie sahá do starověku, asi do 2 . století 
před Kristem . Turistickým magnetem v Córdobě 
je mešita (Mesquita ), která je jádrem středově-
kého komplexu, kde najdeme také dobře zacho-
valý hrad i židovskou čtvrt se synagogou . Meši-
ta je velice rozlehlá, v jejím vnitřním prostoru je 
kamenný les štíhlých sloupů vytesaných z mra-
moru, na nichž spočívají dvě patra červeně a bíle 
pruhovaných oblouků připomínajících palmové 
větve . V srdci mešity nalezneme největší kuriozi-
tu - křesťanskou katedrálu vestavěnou do střed-
ní části mešity po vyhnání Maurů z Andalusie .  
V mešitě nalézáme neuvěřitelné bohatství tva-
rů, proplétajících se oblouků, ornamentálních  
i rostlinných motivů a geometrických vzorů, 
jemné krajkoví, mozaiky, štuky, tvořící dokona-
lou harmonii . A tak se v tomto velkém komplexu 
mísí umění islámské s uměním křesťanským, což 
je charakteristickým rysem nádherné kultury 
staré Andalusie .  

Nadešel čas rozloučení s kouzelnou Andalusii, 
která především pro Středoevropana je zemí 
značně neobvyklou, jednak charakterem okolní 
krajiny, neobvyklou vegetací a stejně tak i menta-
litou lidí, kde dominuje vstřícnost a dobrosrdeč-
nost . Zároveň nikde není vidět pro nás typickou 
uspěchanost . Často užívaným slovem ve španěl-
štině je „maňána“, které se používá ve smyslu, že 
se nemusí všechno hned udělat, vyřídit, vždyť  
i zítra bude den… Pro našince je rovněž neobvyk-
lé pozorovat, jak v odpoledních hodinách život 
mizí i ve velkých městech, ruch ustává a lidé se 
oddávají siestě . Celý denní cyklus se tím posouvá, 
ruch kulminuje v nočních hodinách . 

Při loučení by se chtělo vyslovit přání brzké-
ho návratu, žel tato vzdálená část Španělska má 
mnohem blíže k Africe než k naší republice . Za-
tím tedy OLÁ  Andalusie! – co voníš šafránem . 

Gabriel Bielický
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Že by duch invalida? 
Jednou mne kamarádi jeskyňáři pozvali na 

sčítání netopýrů do jeskyní na jihu Moravy .
No – to bude dobrodružství . Když jsem 

však asi dvě hodiny lezla málem po čtyřech 
ve tmě, mokru, zimě, jeskynními chodbami, 
už jsem si to nemyslela . A prý nevylezeme, 
dokud se do sčítacího archu nezapíše netopýr 
Myotis – myotis . Prý má něco jako anténky na 
ouškách . Už jsem toho měla fakt plné zuby  
a opřela jsem se prochladlou rukou o stalag-
mit (i když se to nemá) . Po chvíli - no tohle, je 
to teplounké, heboučké, co to může být? O co 
se to vlastně opírám? Jardo! – pojď se podívat, 
tady je myška!!! 

No konečně – zařval Jarda – to je on! 
Já se totiž opírala přesně o tu hledanou pot-

voru . Obdivovatelé netopýrů prominou .
A konečně se mohlo jet do hospůdky . Po vy-

lezení z jeskyní jsme zjistili, že mezitím napadl 
sníh . Všude bílo, ticho, nikde nikdo – prostě ro-
mantika . Až po pár kilometrech v autě jsem si 

uvědomila, že jak jsem si berle při nastupování 
do auta opřela o auto, zůstaly tam . 

Ne zrovna nadšeně se vracíme . Na parkoviš-
ti však jenom stopy našich dvou aut, našich no-
hou a ve sněhu otisky samotných gum od berlí, 
které však najednou končí… Ale po berlích ani 
památky .

No, to jsou kluci pěkně hloupé fóry! Jak se 
vám to podařilo vyrobit – ty stopy takhle ukon-
čit?

Jenomže kamarádi se zapřísahají, že oni v tom 
prsty nemají . Doufala jsem, že je přesvědčí o ukon-
čení žertíku můj brekot . Jenomže vážně tvrdili, že 
fakt v tom nejedou .

Po návratu do hospůdky, kdy mne z každé 
strany podpírali, jsme probírali, co se to vlastně 
mohlo stát? Kam se berle poděly, když od nich 
nevedly žádné lidské stopy? 

Závěr? Byl to duch invalida, který se teď roz-
jásaně o berlích toulá po jeskyních…

Stáňa Nováková, Ostrava

S obrnou a folklorem po světě aneb Jak jsem si k bigbítu přidal cimbálovku
Kapitola I – Jak to všechno začalo

Když jsem se vrátil ze základní vojenské 
služby (ano… díky panu primáři MUDr . Bradno-
vi a terapeutům ve Velkých Losinách, kteří mě 
dali dohromady natolik, abych byl pro vojen-
ské pány „tauglich“, jak by napsal J . Hašek, jsem 
odsloužil celé dva roky v Mikulově), psal se rok 
1962, zrovna začínala éra let šedesátých, ve 
světě letěli Beatles a i u nás, ve Frýdku-Místku, 
vzniklo několik bigbeatových skupin . Nedo-
statkem hudebního sluchu jsem nikdy netrpěl 
a tak jsem se kolem nich začal pohybovat . Díky 
postižené pravé ruce  jsem se však nedokázal  
naučit hrát na žádný hudební nástroj, skončil 
jsem tedy u jedné z kapel jako pomocný zvu-
kař – bedňák . To mi ovšem dávalo prostor pro 
jiné rytmické sebevyjádření . Bylo mne totiž po-
třeba jen na začátku a konci „hraní“, tudíž jsem 
mezeru mezi těmito metami vyplňoval, jak ji-
nak, tancem . A to mě začalo bavit - že já, stydli-
vý postižený kluk, mohu beztrestně obejmout 
úplně cizí holky .

Na jedné ze zábav si mne všiml místní učitel 
tance a pozval mě k sobě do tanečního krouž-
ku . Postupem času se dostavily i úspěchy na 
tanečních soutěžích, opakovaně jsem vyhrál 

okresní soutěž, i když pokaždé s jinou partner-
kou (holky se mi vdávaly) . V té době však zcela 
mimo okruh mých zájmů se připravil a odejel 
do Belgie reprezentovat folklorní umění našeho 
kraje – beskydského Lašska – soubor písní a tan-
ců Ostravica . Členkou tohoto souboru byla má 
tehdejší partnerka Marcela a ta mi na jednom  
z tréninků řekla: „Neblbni, přijď se aspoň podí-
vat, vždyť se jezdí na Západ“ . A udička byla ho-
zená . Netušil jsem v té době, kolik krásy je v těch 
lidových písních, a že téměř ke každé z nich exis-
tuje i zcela výjimečný tanec . A když jsem navíc 
poznal v souboru svou budoucí manželku, bylo 
o mém dalším osudu rozhodnuto .

Po příchodu na první zkoušku zaznělo z úst 
vedoucí souboru: „…Holky je tu nový tanečník, 
která ho chcete?“ Z houfu dívek se vynořila jed-
na – menší, ale s copem po pás - natáhla ruku, 
chytila tu mou a drží ji dodnes . Pak nastalo něco 
pro mne do té doby těžko uvěřitelného, že se 
budu za dobu necelých dvou měsíců schopen 
naučit téměř celý repertoár tanců, které v té 
době soubor tančil a které byly charakterově 
zcela odlišné od všeho, co jsem dosud znal . Má 
nová souborová partnerka Boženka však nedala 
jinak . Potom jsem již poprvé oblékl lašský horal-
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ský lidový kroj a vystoupil před diváky na jeviš-
tě . Tento kroj se stal na dlouhá léta mou druhou 
kůží . Absolvovali jsme ještě několik dalších vy-
stoupení, včetně krátkého jednodenního zájez-
du do polské Wisly a tím končil rok 1969 .

Rok příští začal pro mne a Boženku příjemně – 
vzali jsme se! Taky jsme kromě souborových 
zkoušek začali s intenzivním společným trénin-
kem párů společenského tance třídy C . Rok to byl 
na folklorní vystoupení poněkud chudobný, vše 
směřovalo k podzimním oslavám desátého vý-
ročí souboru . Oslavy byly skvělé, snad i díky hos-
tům, kteří účinkovali – primáš Strážnické cimbálo-
vé muziky Slávek Volavý a zpěvák Václav Harnoš .  

Za pár měsíců nám přišlo pozvání na Mezi-
národní folklorní festival Susa Romana do Itálie, 
kde jsme byli Ministerstvem kultury doporuče-
ni jako vhodný reprezentant (snad jako dárek 
Ministerstva kultury k desátému výročí trvání 
souboru)! Začalo pilování všech tanečních čísel, 
k pravidelným zkouškám přibyla i nějaká celo-
denní víkendová soustředění, což vyžadovalo 
pochopení našich tehdejších zaměstnavatelů . 
Potěšující se proto ukázala zpráva, že náš zájezd 
bude reprezentací a tudíž bude naše nepřítom-
nost v práci našim zaměstnavatelům jako veřej-
ně prospěšná činnost refundována . Než však 
ten toužebně očekávaný okamžik odjezdu na-
stal, museli jsme absolvovat několik domácích 
vystoupení, m . j . i na Slezských dnech v Dolní 
Lomné a také jsme znovu odjeli na tři vystoupe-
ní do Polska, tentokrát do Wisly a Szczyrku . Zde 

jsme zažili jednu kulinářskou specialitu – smaže-
ný řízek, kyselé zelí a rýže! Odjezd do Itálie se už 
ale nezadržitelně přibližoval .

Kapitola II – Itálie
Očekávaný den nastal ve čtvrtek 16 . září 1971, 

kdy jsme se v 16 hodin sešli se všemi zavazadly 
na zahradě Národního domu ve Frýdku-Místku, 
abychom naložili stařičkou zájezdovou Karosu 
místního ČSAD a vyrazili k rakouským hranicím . 
Po krátké zastávce v Přerově jsme okolo půlnoci 
dorazili na státní hranici do Mikulova . A ouha!… 
Celníci, snad znuděni dlouhou službou, pro-
hlásili: „…Jestli cimbálovka nezahraje, tak vás 
kompletně vybalíme!“ To hodinové zdržení však 
stálo za to . Muzikanti hráli, všichni jsme zpíva-
li, celníci přispěli „ohnivou inspirací“ a asi o půl 
druhé jsme vyrazili s razítky v pasech na další 
cestu . Čekal nás celonoční přejezd přes Rakous-
ko . Krásně osvětlenou Vídeň však spatřili jen ti, 
které únava dosud nezmohla . Svítání nás za-
stihlo na rakousko-německé hranici, neboť jsme 
díky neexistenci přímé cesty Rakouskem museli 
projet asi 80 km tehdejšího Západního Němec-
ka . Kolem poledne jsme přijeli do Innsbrucku, 
potom jsme již vyjeli směrem na Brennerský pr-
úsmyk, projeli celnicí, následně Brennerským tu-
nelem a byli jsme v Itálii . Dále  jsme pokračovali 
přes Bolzano a pak směrem na Veronu . K večeru 
jsme dojeli do městečka Torbole u jezera Lago di 
Garda lemovaného Alpami . 

Noc jsme chtěli strávit ve zdejším campingu 
Bellavista . Chtěli…! Postavili jsme stany, načež 
vedoucí Věrka projevila přání, zda bychom si ne-
mohli zkusit pár tanců s muzikou . A tak vzniklo 
několikahodinové neplánované vystoupení pro 
obyvatele campingu a spát se šlo samozřejmě 
až k ránu . Budíček v šest hodin, pak snídaně a 
balení . Po krátkém rozloučení s novými přáteli 
ze včerejšího večera odjíždíme . Kolem břehů 
jezera pak máme možnost téměř  60 km  obdi-
vovat  za  každou  zatáčkou, za  každým tune-
lem nové překrásné scenérie . Modrá voda, ještě 
modřejší obloha, bílé skály a jako kontrast červe-
né střechy domků jakoby zasazené mezi zelení .

Pak již nás čeká Verona . Všichni jsme zvěda-
ví na dům rodu Capuletů se slavným Juliiným 
balkónem, pod kterým se samozřejmě nezapo-
mínáme vyfotografovat . Pro nedostatek času 
jsme však nemohli navštívit kostel San Zeno, 

Pod Juliiným balkonem
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kde v podzemní křížové chodbě leží údajný Ju-
liin hrob . 

Po krátké veronské zastávce pokračujeme 
v cestě Milánem, hlavním městem provincie 
Lombardie a také jedním z největších průmys-
lových a fi nančních center Itálie . Operu La Scala 
však vidíme pouze z autobusu, i když ne všichni, 
část dospává včerejší noc . Míříme do Torina – 
hlavního města Fiatu . Bude však muset počkat – 
81 km před městem potkal naše vozidlo „úraz“ . 

Levá přední pneumatika naši šílenou rychlost 
(60 km/h) nevydržela a odešla do věčných lovišť . 
Budiž ke cti našemu řidiči, že to neskončilo havá-
rií . Tím je však celý náš časový náskok pryč a tak 
už jedeme bez zastávek až do Susy . 

V 17 hodin jsme na místě . Po příjezdu na ná-
městí jsme přivítáni zdejšími činiteli . Perlička: 
Z autobusu vystupujeme se zpěvem písně od 
Beatles Žlutá ponorka, ovšem s ruským textem 
- Ja pastrojil žoltyj parachod . Bylo nám divné, 
proč všichni stojí v pozoru, ale pak jsme usou-
dili, že si mysleli, že zpíváme naši hymnu . Neda-
leko náměstí stojící hotel Napoleon se stal po 
dobu festivalu naším domovem . Tak ubytovat 
a rychle do krojů, v osm večer je v místní aréně 
z doby římské zahájení festivalu .

Rudolf Vlček
Autor slíbil pokračování v příštím čísle 

Sanatoria Klimkovice – tradice i novinky 
Tak jako každoročně i letos jsem přijela na 

léčení do Sanatorií Klímkovice, které jsou vedle 
Janských Lázní a Velkých Losin stále více vyhle-
dávány obrnáři .

Tento lázeňský komplex byl otevřen v r . 1994 
na úpatí Nízkého Jeseníku, 13 km od Ostravy . Pod 
jednou střechou tu nejdete ubytování, stravová-
ní, rehabilitační část a na kolonádě, která tyto jed-
notlivé části spojuje, i různé obchůdky, kavárnu, 
restauraci, poštu a pod . A protože každé lázně 
mívají většinou nějaký léčivý pramen, ani zde ta-
kový nechybí . Je to jodobromová solanka, léčivá 
minerální voda, která se vyznačuje neobvykle 
velkou koncentrací jódu . Je čerpána ze čtyř vrtů 
o hloubce 400-500 m, vzdálené od lázní asi 11 km .

Odtud je do areálu lázní dopravována po-
trubím a v jímkách 2–3 týdny dozrává . Apliku-
je se ve formě koupelí nebo zábalů a zlepšuje 
prokrvení organizmu, zmírňuje bolesti a vede 
k regeneraci chrupavky .

Počátkem tohoto roku proběhla v ubytovací 
části lázní rozsáhlá rekonstrukce: všechny po-
koje byly vybaveny novým nábytkem, koberci 

a moderními televizními přijímači s možností 
připojení na internet (zdarma) .

I okolí lázeňského domu, který je umístěn 
v rozsáhlém parku, doznalo velmi příjemných 
změn . V přilehlém lese byl vybudován lesopark 
s lavičkami, altánky a trvalou expozicí dřevě-
ných soch . Podél upravených lesních cest jsou 
instalovány panely se zajímavým povídáním 
o přírodě a stromech, takže se zde dá nejen od-
počívat, ale i získat trochu vědomostí .

A novinka mezi tradičními lázeňskými pro-
cedurami? Pacientům se nabízí nový tak zvaný 
revitalizační program, který nás naučí aplikovat 
tělu prospěšné stravovací návyky: každý má 
možnost využít speciální redukčně-detoxikač-
ní dietu, při níž dochází nejen k úbytku na váze, 
ale také k očištění celého organizmu .

Na závěr nesmím zapomenout na všude pří-
tomnou ochotu, vstřícnost a stále milé úsměvy 
všech zaměstnanců lázní . To ale není nic nové-
ho, tak to zde bylo vždycky a proto se sem kaž-
dý rok ráda vracím . 

Foto na obálce, bd

Jak jsem se stal panem „Cviklístkem“
Od dětství mám rád vláčky – mašinky, už 

jako dítě jsem vydržel celé hodiny sedět na ná-
draží a koukat na vláčky a vydrželo mi to až do 
dospělosti . 

Ale protože si se mnou osud zahrál a já skon-
čil na invalidním vozíčku , tak jsem se ke své 
zálibě o moc víc než to koukání nedostal . Proto 
mě velice potěšilo, když jsem zjistil, že součástí 

Susa – festival
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Olympia Parku bude modelová železnice, moje 
milované vláčky! Nedočkavě jsem sledoval po-
stup prací, motal se všude, kam se mi podařilo 
vjet, mluvil s modeláři, vyzvídal novinky a ocho-
mítal se kolem tak dlouho, až jsem zjistil, že je 
možné stát se platným členem modelářů i přes 
to, že nemám mašinku ani ručičky dost zdatné, 
abych pomohl se stavbou .

Vůbec jsem neváhal, zaplatil členské pří-
spěvky a těšil se, že budu moci být u toho!

No, podařilo se, bylo sice nutno zajistit, abych 
se s vozíčkem dostal na perónky a trochu jsem 
připomínkoval a nabízel svou zkušenost ohled-
ně bezbariérovosti, tak snad se časem podaří 
zajistit pro mě i vstup do neveřejných prostor .

A abych nebyl jen jalovým členem, chtěl 
jsem se taky zapojit do práce kolem mašinek, 
jen abych jim byl co nejblíž, a tak se nakonec 
i práce pro mě našla… nejdřív jsem pomáhal 
prodávat lístky na svezení na modelech a po-
tom jsem postoupil na výpravčího-průvodčího .

To jsem byl teprve ve svém živlu, nafasoval 
jsem brašnu a štípací kleštičky a vyjel na perónek .

Kontroloval jsem pasažéry, rovnal dětičky, 
aby seděly správně a hlavně štípal jízdenky .

A chtíc nechtíc jsem se taky stal atrakcí… 
průvodčí na vozíčku! To bylo pro děti něco!

Občas ani rodiče nedokázali na bezelstné otáz-
ky dětí jednoduše odpovědět . A děti zase moc za-
jímalo, co má ten pán s nožičkami nebo proč jez-
dí na vozíčku . Dokonce se  snažili srovnat si to ve 
svých hlavičkách po svém a tak vznikalo i kuriózní 
pojmenování mé osoby . Jako „pan Cviklístek“ .  Ale 
vše se přešlo s úsměvem a nadšení dětí bylo na-
kažlivé . A není výjimkou, že mě děti vesele zdraví,  
i když se někde potkáme . Prostě pan „Cviklístek“ 
je k nepřehlédnutí .

Franta Fux, Brno

Rekondice ve Velkém Mederu
Mému muži se do Mederu moc nechtělo . 

Musely ho v bazénu obklopit tři obrnářské na-
jády, aby ho po – poměrně krátké době – zpra-
covaly . Předem musím říci, že nelituje . Líbilo se 
mu tam, jako námvšem . 

V den D autobus posbíral účastníky od Ná-
chodu až do Hradce Králové, odkud se jelo –  
s přestávkou – bohužel krátkou v Bratislavě až do 
místa cíle . Řidič, který se stal pro všechny pouze 
Luboškem, suverénně dovezl lid, kufry i „elektri-
čák“ (a vše pomáhal ochotně nakládat i vykládat) . 
Paní „sprievodkyňa“ sice předem uvedla, že jsme 
její průvodcovská premiéra, leč jak ubíhal týden 
rekondice, propracovala se nejen k profesionali-
tě, ale i k anekdotám ze své osobní zásoby . 

Hotel Orchidea, v němž jsme bydleli, je nový, 
pohodlný, s možností vstupu i pro vozíčkáře, 
jen to trochu „drhlo“ v koupelnách (někdo z na-
šinců zkrátka vanu „nemusí“) . Papalo se - aspoň 
při snídaních - dobře, jen ty večeře byly podle 
vesměs pánských názorů slabší . (Nostalgicky se 
vzpomínalo na rekondici Bečva .) Nedivte se, při 
nabitém programu vyhládne . 

Dopoledne se nelenilo – snídaně v sedm,  
v osm výlet . Byli jsme na plovoucím mlýnu v Kolá-
rovu, maďarském Györu, v Komárně a v elektrárně 
Gabčíkovo . Mlýn je romantický, Györ a Komárno 
jsou půvabná města (třeba náměstíčko v Komárně 
s domečky zasvěcenými jednotlivým zemím Ev-
ropské Unie) . Jen ta komárenská pevnost nám dala 
poznat, že to vojáčci neměli lehké . Na mne osobně 
udělala největší dojem elektrárna Gabčíkovo, jako 
netechnický typ skládám hold chytrým hlavám  
a šikovným rukám českým i slovenským . 

Odpoledne se oblékly slušivé župánky a šlo se 
do lázní . No, co vám mám povídat, paráda . Bazén 
pro plavání, veliký, s vířivkou, bazénkem pro děti 
a teplotou vlídných 33° . Venkovní bazén – kolem 
35°, s vířivkou, proudy a komu to nestačilo, račte 
navštívit horký bazén – kousek pod střechou, 
kousek venku, teplota 38° . Ten vás trošku uondá, 
ale prosím, možno si odpočinout na lehátkách, 
na lavičkách, dát si kávičku s „cukríkmi“, halušky 
či gulášek pěkně po maďarsky peprný . Jen po-
zor – dlaždicová dlažba vyžaduje pohyb pomalý, 
rozvážný, nožky obuté do neklouzavých sandálů . 
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Přístup je bezbariérový, vozíčkář s pomocí terén 
zvládne (svědek paní Jana Kmoníčková) . A pokud 
by vám to ještě nebylo dost, tedy v hotelu je well-
ness s možností sauny, plavání i masáží (jedna 
byla v ceně) . Sečteno a podtrženo – spokojenost, 
pěkná rekondice, i počasí celkem přálo . Bylo to 
něco nového a povedlo se .

P .S .: Závěrečná informace není určena pro 
abstinenty: vínko, pálené i pivko v hotelu  
i okolních restauracích dobré, ceny, byť v eu-
rech, srovnatelné s našimi . (Prověřeno obě-
tavě účastníky rekondice v párech i ve skupi-
nách .)

L. Zušťáková

Rekondice v Mederu očima cestovatelů
Ráno 15 . 4 . 2012 za deštivého počasí a teplo-

tě 9 stupňů C odjíždíme s Přibylovými z Ostra-
vy na rekondici do Velkého Mederu . Ani dešti-
vé počasí nám nemůže pokazit náladu a už se 
těšíme na setkání s přáteli „obrnáři“ . Vláďa je 
velmi dobrý řidič a tak jsme celou cestu zvládli 
bezpečně a v pohodě . 

V Mederu je slunečno a mnohem tepleji než 
v Ostravě . Tady už je opravdové jaro . Autobus  
s ostatními účastníky má přijet asi v 15 hodin . Jde-
me se vybalit, najíst a ubytovat . Pokoje jsou velmi 
pěkné . Každý pokoj má příslušenství, televizi, tre-
zor, ledničku, fén a  balkón . Z pokoje do termální-
ho bazénu to máme asi 20 metrů . Ideální!

Pak se vydáme na průzkum okolí . Začínáme 
studiem orientační mapy . Odpoledne jsme si pro-
hlédli Welnes studio, které je součástí hotelu . Je v 
něm finská sauna s ponorným bazénem, parní a 
solná sauna, tepidárium s hammam masáží, ba-
zén i vířivka . Vše ve velmi pěkném interiéru .

16 . 4 . odjíždíme do Kolárova . Na okraji měs-
tečka Kolárovo, u ramene řeky Váh, zakotvila 
unikátní technická památka – poslední z plovou-
cích mlýnů . Na rozdíl od klasických vodních mlý-
nů, budovaných nastálo na břehu potoků a řek, 
lodní mlýny byly vlastně čluny, ukotvené od jara 
do podzimu dále od břehu, aby využívaly co nej-
silnější proud v řece a s břehem je spojovala jen 
lávka . Lodní mlýn tvoří dva čluny s lopatkovým 
kolem a nadstavbou se samotným mlýnským za-

řízením, jež bylo během roku i mlynářovým byd-
lištěm – nejednou s celou rodinou . K areálu vede 
další rarita – pravděpodobně nejdelší dřevěný 
krytý most ve střední Evropě . Přístup k plovoucí-
mu mlýnu je i pro vozíčkáře .

18 . 4 . odjíždíme do Komárna . Začínáme Pev-
ností - stojí u ústí Váhu do Dunaje . Hlavní část 
opevnění ohraničuje velkou část území města 
Komárna . Tři předsunutá opevnění se nachází 
i na pravém břehu Dunaje v Maďarsku . Tato 
pevnost byla nejrozsáhlejším pevnostním sys-
témem na Slovensku i v celém Rakousko-Uher-
sku . Jeho výstavba začala v 16 . století vybudo-
váním staré pevnosti na místě zaniklého hradu . 
V letech 1663–73 byla postavena nová pevnost 
spojená se starou mostem přes vodní příkop . 
Zmodernizovaná byla v 19 . století . Pevnost je 
národní kulturní památkou . 

Velkou turistickou atrakcí Komárna je Ná-
dvoří Evropy, nedaleko Náměstí gen . Klapky . 
Na jediném náměstí se zde symbolicky setkala 
celá Evropa . Je to komplex staveb s typickými 
prvky architektury 45 evropských zemí a regi-
onů . Na nádvoří Evropy se nachází i hudební 
pavilon, sochy patronů Evropy, 33 metrů vyso-
ká vyhlídková věž a katakomby v podzemí, kde 
vznikl pěkný výstavní prostor . 

18 . 4 . odjíždíme do Győru . Město se 150 000 
obyvateli leží jenom pár kilometrů za slovensko-
-maďarskou hranicí . Již před naším letopočtem 
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bylo v těchto místech keltské osídlení . Později 
tu bylo sídlo maďarských biskupů a také důleži-
tá pevnost . Nejdříve jsme navštívili místní trhy, 
potom jsme si dali dobrou kávičku a i zmrzlinu 
mají dobrou .

19 . 4 . odjíždíme do Gabčíkova . Vodní dílo 
Gabčíkovo je největší vodní plochou Slovenska 
a hydroelektrárna vyrobí okolo 8% roční spo-
třeby Slovenska . Vodní dílo se skládá ze dvou 
stupňů Gabčíkovo a Čuňovo, které tvoří vodní 
nádrž Hrušov a přívodní kanál ke zdymadlům na 
Gabčíkovo . Na přehradě Gabčíkovo jsou umís-
těny dvě plavební komory o délce 275 a šířce 
34 metrů . Plavební komory se plní osmi kanály 
o rozměrech 4x4 metrů . Na jedno přeplavení 

je potřeba kolem 0,2 mil . m3 vody . V hydro-
elektrárně je umístěno osm turbín typu Kaplan 
(4-K-15G) o průměru 9,3 metrů a o váze 1225,5 
tun . Projektovaná roční výroba je 2 650 GWh, 
ale elektrárna nemůže pracovat ve špičkovém 
režimu bez vybudování vyrovnávací přehrady 
Nagymaros a tak pracuje v průtočném režimu  
s průměrnou roční výrobou 2200 GWh . 

20 . a 21 . 4 . máme volné dny . Trávíme je na 
termálním koupališti – to je blaho!

Celý pobyt se nám po všech stránkách vy-
dařil . Pěkné ubytování, dobrá strava, hezké vý-
lety a opravdu příjemné koupání v termálním 
bazénu . I počasí bylo poslední 3 dny přívětivé .

Dana a Slávek Proškovi

Pozvánka na výstavu
Náš místopředseda, aktivní a všestranný umě-

lec, Vladimír Djada Vondrejs, nám poslal pozván-
ku na výstavu:
Vladimír Vondrejs: Napnelismy a sítě

Napnelismy jsou konstrukce z tyčí a provazů, 
které drží pohromadě vnitřním napětím a mo-
hou sloužit mimo jiné i jako nosiče vnitřních sítí . 
Autor navazuje na tvorbu tzv . tensegritů ame-
rického architekta Fullera, stavitele obřích hal 
a sochaře Snelsona, který vytváří konstrukce,  
v nichž se tyče nikde nedotýkají . Jejich dílo obo-
hatil tím, že začal stavět složené a hierarchické 
objekty nejen z pevných, ale i z ohebných tyčí 
a pružných provazů . Takové tensegrity připomí-
nají živé organismy, některé se pohybují, anebo 
alespoň vykazují iluzi pohybu či změny tvaru . 

Při vernisáži zazněl kromě hudebního vy-
stoupení autorův výklad o tom, jaké vlastnosti 
hierarchickou tensegritovou architekturu před-
určují k využití při výstavbě živých organismů 
a k jakým dalším účelům než uměleckým lze 
napnelismy (tensegrity) prakticky využít . Au-
tor se inspiruje znalostmi o výstavbě živých 

organismů na úrovni anatomické i molekulár-
ně biologické, které načerpal v průběhu své-
ho profesního života na katedře mikroibiolo- 
gie a genetiky PřFUK, kde postupně přednášel  
a vedl výzkum v oblasti molekulární biologie, 
genového inženýrství a struktury biomakromo-
lekul . Tensegritům se věnuje již 25 let . Jeho vý-
tvarná činnost zahrnuje navíc, kromě malování  
a speciálních grafických technik, zejména kresbu  
a ilustrace . 

Vernisáž se uskutečnila 12 .5 .2012 v Muzeu 
umění a designu Benešov (Malé náměstí 1) . Vý-
stava potrvá do září .

Na setkání se těší Zina a Vladimír Vondrejsovi
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Memorandum pro Evropský rok 2012
Filosofii Evropského roku aktivního stárnutí  

a mezigenerační solidarity nejlépe vystihuje my-
šlenka, že po šedesátce život zdaleka nekončí . 
Evropská společnost si začíná přínos seniorů uvě-
domovat a hodnoty aktivního stárnutí jsou tak 
stále více a více prosazovány .

Hlavním cílem Evropského roku 2012 je pod-
pořit tvůrce politik a zúčastněné strany, aby si 
v oblasti aktivního stárnutí stanovili konkrét-
ní závazky a podnikli kroky k uskutečnění cílů  
v oblasti aktivního stárnutí .

Aktivní a důstojné stárnutí – to jsou pojmy, 
které se dotýkají každého z nás . Společnost má  
k dispozici řadu nástrojů, jak může svým občanům 
aktivní a důstojné stárnutí umožnit . Ne všechna 
jsou však využívány . Toto memorandum, vyho-
tovené u příležitosti slavnostního zahájení Evrop-
ského roku aktivního stárnutí a mezigenerační 
solidarity 2012 v České republice, si klade za cíl 
pojmenovat právě ty oblasti společenského živo-
ta, jejichž rozvoj vnímají sami senioři jako žádoucí . 
Stejně tak je cílem memoranda upozornit na kon-
krétní kroky, které pomohou zlepšit společenské 
uplatnění i společenské postavení seniorů .
1. Celoživotní vzdělávání

Světovým trendem posledních desetiletí je 
snaha o prosazení myšlenky, že by se lidé měli 
vzdělávat v průběhu celého života . Vzdělávací 
programy mají nesporný pozitivní vliv na fyzické 
a duševní zdraví seniorů . Potřeba podpory této 
myšlenky souvisí s rostoucími kritérií uspoko-
jování psychických a sociálních potřeb seniorů, 
kteří jsou i ve vyšším věku stále aktivní a vyhle-
dávají nové možnosti seberealizace . V následují-
cích letech by měl být kladen důraz na podporu 
následujících forem dalšího vzdělávání:

 ▶ rozvoj činnosti Univerzit třetího věku
 ▶ podpora seminářů a specializovaných worksho-
pů pro seniory

 ▶ rozvoj neformálního učení (např . formou 
zájmových aktivit v klubech seniorů zamě-
řených na práci s počítačem nebo zvyšování 
finanční gramotnosti)

2. Zaměstnávání starších osob
Stárnutí populace bude přinášet změny rozlo-

žení sil na trhu práce se všemi předpokládanými 
důsledky v společnosti, v jednotlivých firmách  
a organizacích . Zvýšená míra zaměstnanosti star-
ších osob bude nezbytným předpokladem pro ži-

votaschopnost systému . K většímu zapojení osob 
ve věku nad 50 let do pracovního života musí být 
vytvořeny jak legislativní podmínky, tak podmín-
ky na pracovištích a nutná je i změna postojů na 
úrovni jednotlivců . Pro zvýšení zaměstnanosti 
starších osob bude nutné splnit následující:  

 ▶ změnit postoj ke stárnutí jak na úrovni společ-
nosti, tak mezi zaměstnavateli a zaměstnanci

 ▶ propojit navrhovaná opatření s důchodovou 
reformou tak, aby došlo k plnohodnotné re-
formě v oblasti pracovního života, ne jenom  
k pouhému zvýšení věku odchodu do důchodu

 ▶ dát širokou publicitu konceptu Age Manage-
mentu, udělat z něj součást personálního ří-
zení a společenské odpovědnosti firem

 ▶ sbírat a šířit příklady dobré praxe na národní 
i mezinárodní úrovni .

3. Kvalita života
Vzhledem k prodlužující se délce života oby-

vatel ČR je důležité zaměřit se na podporu kvality 
života seniorů tak, aby jim bylo umožněno plno-
hodnotné prožívání života ve vyšším věku . Kvalita 
života seniorů je zastřešujícím tématem pro všech-
ny oblasti, které se dotýkají zdravého, aktivního  
a důstojného života . Z tohoto důvodu je zapotřebí 
komplexního přístupu a spolupráce všech sekto-
rů, přičemž zvláštní pozornost je třeba věnovat 
znevýhodněným a zranitelným skupinám seniorů . 
Cílem je zajištění fyzické, duševní a sociální poho-
dy seniorů s jejich aktivní účasti na životě společ-
nosti . Obzvláště důležité je zaměřit se na:

 ▶ podporu zdraví
 ▶ kvalitu a dostupnost zdravotních a sociálních 
služeb

 ▶ zajištění vhodného a bezpečného prostředí 
pro život, tedy zejména bydlení a dopravy, 
ochranu seniorů před kriminalitou a nedů-
stojným zacházením

 ▶ podporu vzdělávání a osobnostního rozvoje
 ▶ účast na kulturním a společenském životě
 ▶ podporu zaměstnávání
 ▶ zapojení seniorů do dobrovolných aktivit .

4. Zdravé stárnutí
Zdravé stárnutí není o tom, jak léčit nemo-

ci . Je to proces, který se týká jak společnosti, 
tak jedince . Zdravé stárnutí uvádí do souladu 
přirozená biologická omezení a optimalizuje 
fyzické, duševní a sociální schopnosti starších 
lidí tak, aby se mohli zúčastnit dění ve společ-
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nosti bez diskriminace a radovat se z nezávis-
lého, plně kvalitního života bez ohledu na věk . 
Společnost má zajistit prostředí, aby starší člo-
věk mohl plně využívat svého potenciálu . Sami 
starší občané naopak mají své zdraví aktivně 
upevňovat prostřednictvím aktivit a informací, 
které jim společnost nabízí v těchto oblastech:

 ▶ pohybové aktivity
 ▶ sociální aktivity
 ▶ péče o duševní kondici
 ▶ zdravá výživa
 ▶ duchovní oblast
 ▶ zdravotně-preventivní opatření .

5. Dobrovolnictví seniorů
Starší lidi mají v důsledku svých životních 

a pracovních zkušeností obrovský potenciál 
uplatnit své zkušenosti ve prospěch komunity 
a společnosti . Zapojení starších osob do dob-
rovolnických aktivit a zapojení dobrovolníků 
do aktivit určených pro seniory je zároveň při-
rozenou a aktivní podporou mezigenerační 
solidarity i příspěvkem k rehabilitaci celé spo-
lečnosti . Zkušenosti s dobrovolnictvím mo- 
hou vést i k uplatnění seniorů na trhu práce  
a ke druhé kariéře . Lidé potřebují být trénováni  
k životu v rychlém světě, učit se dimenzi senior-
ského dobrovolnictví a dlouhému životu . STÁ-
LE AKTIVNÍ znamená „učit to, co umíš, a učit se 
tomu, co umí druzí“ . Priority ve vztahu k dobro-
volnictví by měly být tyto:

 ▶ Podpora dobrovolnictví, založeného na aktiv-
ní spolupráci občanů, municipality a nezisko-
vých i komerčních organizací tak, aby došlo  
k obnovení důvěry a vazeb důležitých pro 
rozvoj obcí i kvality života jejich občanů

 ▶ podpora propojení různých forem terénní po-
moci a péče o starší a zdravotně postižené ob-
čany formou kombinace profesionální péče, 
péče rodinných příslušníků a dobrovolníků

 ▶ podpora dobrovolnictví nezaměstnaných 
osob ve věku nad 50 let jako účinného ná-
stroje aktivní politiky zaměstnanosti s mo-
ttem: „Já mohu být ještě užitečný/á“

 ▶ zahrnutí problematiky dobrovolnictví, aktiv-
ního občanství, mezigeneračních vztahů i fi-
lantropie obecně do rámcových vzdělávacích 
programů škol

 ▶ podpora medializace dobrovolnictví formou 
zveřejňování příkladů dobré praxe .

6. Mezigenerační dialog
Celistvost a bohatost obrazu, který znázorňuje 

rozmanitost lidského života, zaručuje dovedně jen 
podoba zachycující pospolu všechny generace . 
Vydělování či privilegování jedené věkové skupi-
ny na úkor ostatních patří minulosti . Jedni druhé 
potřebujeme, navzájem se můžeme obohacovat, 
jen společně dokážeme opravdově sdílet dobré  
i zlé . Nebojme se proto jedni druhých a otevírejme 
prostor dialogu a soužití napříč generacemi . Ve 
vzájemném respektu hodnot i odlišností jednotli-
vých životních období spatřujeme udržitelnou bu-
doucnost lidské sounáležitosti . Zamysleme se nad 
skutečnými prioritami a ryzími momenty našeho 
života . Bez zkušenosti stáří, dovršení zralosti jako-
by vše, co předcházelo, postrádalo svoje završení  
a pravý význam . Nezbytné proto bude: 

 ▶ podporovat otevřenost k hodnotám jiných 
generací v rodinách i širších komunitách

 ▶ spolupracovat na řešení problémů napříč ge-
neracemi

 ▶ rozvíjet společnost přátelskou všem generacím .
7. Lidská práva seniorů

Senioři patří mezi nejzranitelnější skupiny 
obyvatelstva, a proto je nezbytné důsledně chrá-
nit i prosazovat jejich zájmy a práva, která jsou 
zároveň i lidská práva . Je nezbytné předcházet 
diskriminaci na základě věku, všem formám špat-
ného zacházení se seniory a tvrdě postihovat 
případy fyzického a psychického týrání seniorů 
včetně zneužívání seniorů jako spotřebitelů .  

Nechť se toto memorandum stane závaz-
kem nejen pro rok 2012, ale i pro další období 
a slouží jako základní východisko a inspirace 
pro další kroky vlády ČR, krajů a obcí v proce-
su zlepšování postavení nejen našich starších 
spoluobčanů v české společnosti .

Nový portál dává prostor lidem s handicapem
Přiblížit život a problémy lidí s handicapem 

běžné populaci a současně dát těmto lidem mož-
nost se na webu realizovat, ať už psaním článků, 
blogu nebo zveřejněním uměleckých děl . Tak by 
se dal ve zkratce popsat cíl nového zdravotně-so-

ciálního internetového portálu Lidé mezi lidmi 
(www .lidemezilidmi .cz), jehož provoz byl zahájen 
na jaře 2012 .

„Portál by se měl stát oknem mezi světem 
zdravých lidí a lidí jakkoliv znevýhodněných,“ 
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říká šéfredaktor Josef Gabriel, který má sám 
dlouholeté novinářské zkušenosti ve zdravotně-
-sociální oblasti a vysvětluje, že hlavním cílem 
portálu je prosazování práv handicapovaných 
občanů a poukazování na jejich nelehkou situ-
aci v současné společnosti . „Navzdory lidským 
právům a hodnotám, ke kterým se hlásí moder-
ní evropská společnost, a navzdory mnoha me-
zinárodním dokumentům, ke kterým se Česká 
republika přihlásila, jsou u nás lidé se zdravot-
ním postižením stále vytlačováni na okraj spo-
lečnosti . Portál Lidé mezi lidmi se proto zasazu-
je o obecné uznání a dodržování práv osob se 
zdravotním postižením,“ dodává Gabriel . 
Těmito právy jsou především:

 ▶ právo na normální plnohodnotný život po-
kud možno v domácím prostředí, nikoliv v in- 
stitucích

 ▶ právo na kvalitní zdravotní péči a dostateč-
nou nabídku sociálních služeb

 ▶ právo na uplatnění v životě společnosti včetně 
pracovního uplatnění za přiměřenou odměnu .
Lidé, kteří se potýkají s vážnými zdravotními 

problémy, čelí mnohdy diskriminaci, zneužívání 
a podceňování . „Rádi bychom ukázali, že mnohá 
omezení a obtížný celoživotní zápas s důsledky 
zdravotního postižení, vedou ke vzniku a udržo-
vání hodnot, na které většina lidí snadno zapo-
míná . Bez těchto hodnot však nemůže společ-
nost v krizových situacích přežít . Naší snahou je 
vyzvednout příklady jednotlivců i skupin vnáše-
jících do života společnosti zapomínané ctnosti: 
statečnost, skromnost, solidaritu, houževnatost, 
pokoru, humor, laskavost, vstřícnost a řadu dal-
ších,“ upřesňuje Gabriel .

V České republice žije přibližně milión lidí se 
zdravotním postižením . Patří mezi ně například 
děti s autismem, mladí lidé po úrazu, dlouhodo-
bě nemocní středního věku i senioři, u nichž s léty 
přibývají zdravotní problémy a u nichž se zvyšuje 

závislost na pomoci jiných lidí . Právě jejich příběhy 
zpracovávají redaktoři do rubrik se souhrnným ná-
zvem Well being . Tento pojem tvůrci webu chápou 
jako směřování k co největší životní pohodě handi-
capovaných, k jejich plnohodnotnému životu . 

Redakční články jsou v mnoha ohledech o to 
autentičtější, že redaktory jsou téměř stoprocent-
ně lidé, kteří sami mají nějaký typ zdravotního po-
stižení . Nejzajímavější příběhy lidí, kteří úspěšně 
překonali obtíže spojené s nemocí a často se ještě 
sami angažují v pomoci druhým, jsou vyzdviženy 
v rubrice nazvané VIP .Prostor je na webu v rubrice 
Představujeme věnován také institucím a organi-
zacím z celé České republiky, které poskytují zne-
výhodněným občanům pomoc v nejrůznějších 
sférách . Diskusi nad různými tématy umožňuje 
rubrika Blog, kam své příspěvky umisťují jak sami 
handicapovaní, tak i zainteresovaní odborníci . 
Velmi inspirující jsou také umělecké rubriky, a to 
výtvarná Art Brut a literární Dílna . Neopomenu-
telnou součást webu tvoří informační servis ze 
zdravotně sociální oblasti – je to Servis, který má 
být rozcestníkem ve světě informací, a také pod-
rubrika Zdravotně-sociální politika, která spadá 
do již zmiňované rubriky Well being .

Zdravotně-sociální portál 0 provozuje ob-
čanské sdružení Dobré místo, které je partne-
rem projektu „Další vzdělávání zdravotně zne-
výhodněných v oblasti redakčních prací a public 
relations a jejich začlenění na trh práce .“ Pod 
tímto názvem se skrývá pokračování úspěšné-
ho projektu Symbióza, určeného pro osoby se 
zdravotním postižením (šlo o symbiózu lidí s du-
ševním onemocněním a fyzickým handicapem) . 
Původní Symbiózu – kurz redakční práce a ko-
munikace s veřejností – uspořádala v roce 2009 
Česká asociace pro psychické zdraví . Ta o dva 
roky později na rozšířenou verzi projektu získala 
dotaci Evropského sociálního fondu . 

Josef Gabriel, www.helpnet.cz

Nový web CAR CLUB
Jeho cílem je zjednodušit a zpřehlednit na-

bídku produktů a služeb klíčové cílové skupině, 
jimiž jsou hendikepovaní spoluobčané . Sou-
časně web nabízí pro firemní klientelu přehled-
nou nabídku možností tzv . náhradního plnění .

Společnost Car Club, která již několik let po-
skytuje komplexní poradenské služby hendike-
povaným a pomáhá se zajištěním jejich mobility 

mj . nabídkou nových vozů Škoda, pro své kli-
enty a příznivce připravila novou verzi webové 
prezentace na www .carclub .cz .

„Webové stránky jsou dnes pro každou fir-
mu jednak výkladní skříní dokumentující kvali-
tu produktů a služeb dané společnosti, jednak 
jsou nezastupitelným zdrojem transparentních, 
seriozních a neustále aktualizovaných informa-
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cí pro stávající i potenciální zákazníky,“ uvedl ke 
spuštění nové webové prezentace společnosti 
Car Club její výkonný ředitel Jaroslav Hampl . Jak 
dodal, web společnosti slouží také jako intrane-
tová platforma pro prohloubení informovanosti 
mezi vedením a všemi zaměstnanci, kteří mj . pů-
sobí ve všech regionech České republiky, kde jsou 

umístěna Obchodní centra společnosti Car Club . 
Moderní design webu s důrazem na přidanou 
hodnotu rychlé a snadné informovanosti ná-
vštěvníka webových stránek www .carclub .cz 
je výsledkem interní práce vlastního týmu PR 
a marketingu . 

Milan Smutný 

V Losinách vyroste termální park jako v Rakousku
Unikátní termální park s krytým i venkovním 

bazénem na místě dnešního koupaliště vyroste 
možná už do léta roku 2013 v lázních Velké Lo-
siny . Má mít rozlohu šest tisíc metrů, z toho více 
než třetinu budou mít bazény s léčivou sirnou 
vodou ze zdejších termálních pramenů . 

Stavba by mohla začít už po letošní letní se-
zoně, hodně záleží na tom, zda se podaří získat 
evropskou dotaci . Ale i bez ní by se lázně chtěly 
do projektu pustit .

„Současné koupaliště je v provozu jen čtyři 
měsíce v roce a nárokům klientů už dávno ne-
vyhovuje . Jeho přestavba v moderní termální 
park na úrovni podobných středisek v Maďar-
sku a Rakousku by měla zvýšit zájem nejen 
o samotné Velké Losiny, ale celé údolí řeky 
Desné . Pro lyžaře ve zdejších střediscích by to 
byla vítaná atrakce po dnu stráveném na sjez-
dovkách,“ řekl jednatel lázní Martin Plachý .

Areál má tvořit půlkruhová dvoupatrová 
budova, k níž přiléhá krytý bazén . Ten bude mít 
malou vnější část spojenou s interiérem prů-
plavem, takže zaplavat si venku bude možné  
i v zimě . Velký venkovní bazén se bude napou-
štět jen v létě . V budově mají být šatny, sauny, 
prostory pro masáže a další wellness procedury  
a restaurace . Podobný vodní park s celoročním 
provozem v republice zatím neexistuje . Zatím-
co dnešní termální koupaliště, postavené v 60 . 

letech v akci Z, navštíví za sezonu kolem čty-
řiceti tisíc lidí, po dostavbě vodního centra by 
jich mohlo být až sto tisíc . V létě by měl areál 
pojmout najednou až 1400 návštěvníků .

„Celé by to mělo být ve stylu rakouských láz-
ní Laa an der Taya . Bazén bude mít členitý pro-
stor s různými zákoutími a lavicemi, kde bude 
možné ve vodě sedět i ležet . Chybět nebudou 
ani brouzdaliště pro děti,“ doplnil Martin Plachý .
Pomáhá na uvolnění i neurologická  
onemocnění

Sirná voda se ve Velkých Losinách čerpá  
z hloubky 1200 metrů, na vstupu má 36 až 37 
stupňů Celsia . Pobyt v ní přispívá k relaxaci  
a uvolnění svalstva, odstraňuje křeče ve svalech 
a upravuje termoregulaci . Léčí se tu neurologic-
ká onemocnění, bolestivá onemocnění pohy-
bového aparátu a respirační nemoci u dětí .
Royal Spa dává lázním novou podobu

Společnost Royal Spa, které lázně patří, je pri-
vátní řetězec lázeňských a wellness hotelů . 

Tvoří ho pět komplexů v Luhačovicích, Mari-
ánských Lázních, Ostrožské Nové Vsi, Rožnově 
pod Radhoštěm a Velkých Losinách . 

V roce 2007 koupila společnost ve Velkých 
Losinách hotel Diana a o rok později zdevasto-
vané lázně, do nichž se už dvacet let téměř ne-
investovalo . Do oprav vložil nový majitel během 
dvou let už sto milionů korun .
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„Hned v prvním roce jsme zrekonstruova-
li vilu Gazárku, loni pak hlavní pavilon Eliška . 
Letos v lednu začala kompletní rekonstrukce 
druhého největšího pavilonu Šárka, kde bude 
ubytování na tříhvězdičkové úrovni“ informo-
val jednatel lázní Martin Plachý .

Společnost zadala velkou architektonickou 
studii celého lázeňského areálu . Její součástí je 

vedle termálního parku i futuristická kolonáda, 
apartmánové domy a nová podoba dnes za-
vřeného pavilonu Božena . 

Kolonáda je zatím hudba budoucnosti, ale 
oprava pavilonu Božena, který bude spojen  
s Eliškou spojovacím chodbou by mohla začít 
ještě letos .

Stanislava Rybičková 

České dráhy slibují vozíčkářům vlaky
Olomouc by mohla sloužit jako model pro 

úřady či firmy, jak by v Česku mohly vypadat 
skutečně efektivní programy pro vozíčkáře či 
jinak handicapované .

Město, které za realizaci bezbariérového 
projektu získalo prestižní cenu v soutěži Access 
City Award 2012, se dostalo do nejužšího výbě-
ru osmi finalistů z 23 zemí EU .

Zatímco většina českých měst zůstává u tradič-
nějších úprav, zahrnujících bezbariérové chodníky 
a lehce přístupné dopravní prostředky, oceněný 
olomoucký projekt stavěl především na využití 
nových technologií .

Multimediální průvodce v místním infor-
mačním centru tak například využívá audio-
nahrávek, které usnadňují orientaci zrakově 
postižených osob ve městě .

Domácí i zahraniční experti kvitují, že kromě 
měst se o usnadnění přístupu svým zákazníkům 
úspěšně snaží také čím dál více českých firem .

Výrazné zvýšení komfortu pro osoby se sní-
ženou pohyblivostí slibují v roce 2012 i státní 
České dráhy . Má přibýt na 675 bezbariérových 
spojů, které budou jezdit na regionálních tra-

sách .Přesná data o vzniku nových bezbariéro-
vých míst ale chybí . „Těžko se to posuzuje, je 
velmi těžké určit, co je doopravdy bezbariéro-
vé,“ říká Dagmar Lanzová z Národní rady osob 
se zdravotním postižením .

Vzor z Třebíčska
Jako ukázkové město, kde mají lidé se zdra-

votním postižením možnost zapojit se i do plá-
nování stavebního odstraňování bariér, uvádí 
právě Olomouc, velká snaha zlepšit situaci je 
podle ní znatelná třeba v Pardubicích .

Národní rada však upozorňuje, že stejně –  
ne-li více – chvály si zasluhují i menší obce  
v České republice, které se lepšímu životu po-
stižených aktivně věnují . Například Rouchova-
ny na Třebíčsku by podle Lanzové mohly směle 
sloužit jako vzor pro mnohá větší města .

Kateřina Poláčková z Ligy vozíčkářů každo-
pádně oceňuje, že alespoň základní program, 
zajišťující bezbariérový přístup se v dlouhodo-
bých plánech rozvoje měst stává věcí čím dál 
pravidelnější .

www.helpnet.cz

Víte, co znamená zkratka GKZTP? 
Neděste se, není to žádný zamerikanizovaný 

název, který tak rádi čeští manažeři používají . 
Je to ryze český název pro skupinu postižených 
golfistů, kteří si ze svého fyzického handicapu 
nic nedělají, a naopak se snaží ze všech sil svým 
zdravým kolegům vyrovnat . A je nutno dodat, 
že nezřídka je i překonávají .

GKZTP, přesně Golfový Klub Zdravotně a Tě-
lesně Postižených, je platformou, která vznik-
la na podporu ZTP občanů a umožnila jim dle 
svých stanov zapojit se aktivně i do tak nároč-
ného sportu, jakým golf bezesporu je . Cílem je 
umožnit jim za výhodnějších finančních pod-
mínek pohybovat se po českých golfových re-
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sortech právě s přihlédnutím k jejich postižení .
GKZTP se bude snažit s pomocí specialistů –  

trenérů připravit pro vás tréninková centra po 
vzoru plzeňského tak, aby se golf stal samozřej-
mou součástí vašeho života . Nedílnou součástí 
této snahy je i velká podpora krajů a jejich hejt-
manů a dalších sponzorů z řad soukromých firem . 
Společně s vámi chceme vytvořit tým, v němž 
přátelství, podpora a sportovní vyžití budou na 
prvním místě . Tým, který může mít v budoucnu 
ambice účastnit se nejen národních a mezinárod-
ních turnajů pořádaných na území České republi-
ky, ale i turnajů konajících se v zahraničí .

GKZTP pro vás již nyní připravuje akce, kde se 

můžete s golfem a s fungováním klubu seznámit 
a poté se sami rozhodnout, zda se stanete jeho 
členy . Již nyní jsou v jeho řadách nejen diabetici, 
kardiaci, onkologicky nemocní, spastici, ale i pa-
raplegici a mnoho dalších sportovců s různým 
druhem a stupněm postižení .

GKZTP je vaše jistota na cestě ke získávání 
golfových dovedností .

GKZTP razí heslo Hraj golf – vrať se do života 
aneb Golf jako terapie .

Golfový Klub Zdravotně a Tělesně Posti-
žených Plzeň www .gkztp .cz, www .facebook .
com/gkztp

Jan Novák

Stát končí s projektem IZIP 
Jak jsme vás informovali v minulých Zpravo-

dajích, Elektronická zdravotní knížka je karta pa-
cienta na internetu, do které lékaři zapisují ne-
moci, výsledky vyšetření a předepsané léky . Do 
knížek kromě pacienta může nahlížet i jeho lékař . 

Ministerstvo zdravotnictví ČR oznámilo, že 
končí s projektem IZIP, neboli s elektronickými 
zdravotními knížkami . Tento projekt stál Všeo-
becnou zdravotní pojišťovnu 2 miliardy korun . 
Za několik let se ho ale nepodařilo uvést v život .

I přesto, že do projektu byly před 10 lety 
vkládány velké naděje, se ministr zdravotnic-
tví, Leoš Heger a předseda vlády, Petr Nečas 
dohodli, že do začátku prázdnin bude projekt 
IZIP ukončen .

Projekt rozjela VZP se soukromou společ-
ností IZIP před více než 10 lety . Tento projekt 
již od počátku provázely velké otazníky a skan-
dály . Bylo upozorněno i na to, že se do projektu 
sice zapojili i někteří lékaři a pacienti, ale výmě-
na dat byla nulová . 

Kde je skutečná pravda a jak se celá zále-
žitost kolem tohoto projektu měla, se už asi 
nedozvíme, ale věřme, stejně i jako ministr 
zdravotnictví Heger, že budoucnost patří elek-
tronizaci zdravotnictví, která zkrátka a  dobře 
musí být provedena účelně, hospodárně a pře-
devším ve prospěch pacientů i systémům vše-
obecného zdravotního pojištění .

Zdroj: www.idnes.cz

Vychází mimořádný pomocník při volbě správné kompenzační pomůcky
Národní rada osob se zdravotním postiže-

ním ČR vydala publikaci „Pomůcky pro osoby 
se zdravotním postižením“ . Tato publikace je 
mezi laickou i odbornou veřejností očekávána 
s velkou netrpělivostí . Obsahuje totiž v sou-
časnosti velmi žhavé téma, kterým je proble-
matika kompenzačních pomůcek určených 
osobám se zdravotním postižením, jejich zís-
kání a úhrada . Je to velmi rozsáhlé a kompliko-
vané téma, ve kterém není vždy zcela snadné 
se orientovat . Zvláště pak nyní, kdy počínaje 
1 . 1 . 2012 a v některých případech počínaje 
1 . 4 . 2012 vstoupilo v účinnost několik zcela 
nových, „reformních“ zákonů . Uvedené zá-
kony tuto problematiku upravují zcela nově  
a v mnoha případech značně odlišně od úpra-
vy z minulého období .

Tato publikace, jež volně navazuje na její 
velmi úspěšnou a poptávanou předchůdkyni, 
kterou NRZP ČR vydala v roce 2005 pod ná-
zvem „Pomůcky pro zdravotně postižené“, jde 
ve svých ambicích ještě mnohem dále . Klade si 
za cíl nejen laickou, ale i odbornou veřejnost 
seznámit s novou, nyní platnou legislativou, 
ale zároveň i uživatelům pomůcek co nejvíce 
pomoci při nelehkém výběru, získání a úhradě 
té „jejich“ kompenzační pomůcky, jež jim bude 
plně vyhovovat a perfektně sloužit . 

Publikaci objednávejte na tel . čísle 266 753 
421, emailem na adrese m .kubickova@nrzp .cz, 
nebo písemně na adrese NRZP ČR, Partyzánská 
7, 170 00 Praha 7 . 

Cena publikace je 100 Kč .
Michal Dvořák
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I na vozíku lze tančit
VerTeDance a Divadlo Archa uvedly inscena-

ce SIMULANTE BANDE . 
V inscenaci hledají VerTeDance neotřelé 

možnosti pohybového vyjádření ze spolupráce 
zdravého a fyzicky handicapovaného člověka . 
Choreografky Veronika Kotlíková a Tereza On-
drová si kladou za cíl předestřít alespoň malou 
část nečekaně široké škály problémů, se který-
mi se handicapovaní lidé den co den potýkají 
ve snaze žít „normálně“ . Své výjimečné životní 
zkušenosti nemusí hrát, skutečně je totiž žijí . 

Choreografky Veronika Kotlíková a Tereza 
Ondrová si kladou za cíl tyto prožitky v konden-
zované leč humorné formě přenést na divadelní 
scénu, vytvořit působivé autentické dílo, které 
by diváka uchvátilo nejen po obsahové, ale i po 
estetické stránce a nabídnout tak jiné perspekti-
vy pohledu na význam pojmu handicap . 

Veronika Kotlíková a Tereza Ondrová ke vzni-
ku své nové choreografie doplňují: „Prvotně 
nám šlo o to, vytvořit pěkné představení . Zkou-
maly jsme ženské tělo, jeho krásu a přitažlivost  
i jeho rozsahy a individuální limity . Omezený po-

hyb se pro nás stal inspirací a hnacím motorem, 
pro laiky svá, často neviditelná, omezení taneč-
níci přetavili do neuvěřitelných výkonů .“ 

Pro představení vznikl i vůbec první taneční 
vozík, který je kromě vyšší stability rovněž lehčí  
a lépe otáčivý . V neposlední řadě se jedná o zají-
mavý estetický prvek, který choreografky při vzni-
ku vizuální podoby inscenace náležitě využily .

www.helpnet.cz

Pardubice hostily koncem května již 20. ročník abilympiády
Zatímco olympiáda je demonstrací rychlosti, 

výsledků a zdraví, abilympiáda je přesný opak . 
Zapojují se do ní totiž lidé, kterým právě síla, 
rychlost nebo zdraví chybí . Národní přehlídka 
pracovních schopností a dovedností osob se 
zdravotním postižením – abilympiáda se letos 
v Česku konala už podvacáté . Tradičně ji v ČEZ 
Areně pořádala Česká abilympijská asociace . 20 . 
ročník zahájila sólistka Vídeňské opery Barbora 
Velehradská přednesem české státní hymny . 

Záštitu nad národní abilympiádou převzali 
místopředseda Evropského parlamentu Ing . 
Oldřich Vlasák, hejtman Pardubického kraje 
Mgr . Radko Martínek a primátorka města Par-
dubic MUDr . Štěpánka Fraňková a ministr práce 
a sociálních věcí Dr . Ing . Jaromír Drábek . Zášti-
tu také abilympiádě poskytla předsedkyně 
Správní rady Nadace Dagmar a Václava Havlo-
vých VIZE 97 – Dagmar Havlová .

„Když vidím, s jakým zápalem handicapo-
vaní k jednotlivým disciplínám přistupují a co 
všechno dokáží, musím jim vyjádřit velký ob-
div,“ upřímně se Deníku svěřil hejtman Pardu-
bického kraje Radko Martinek .

Obdiv neskrýval ani ministr práce a sociál-
ních věcí Jaromír Drábek (TOP 09): „Sebekritic-
ky přiznávám, že nejsem příliš manuálně zruč-
ný, proto má moje sympatie každý, kdo tyhle 
věci dokáže .“ Samozřejmě že došlo i na diskusi 
kolem úpravy sociálních dávek . „Faktem je, 
že laťka výplat v této oblasti je v porovnání  
s ostatními zeměmi hodně vysoko . No, a když  
není ve veliké kondici naše ekonomika, musí 
úpravy přijít . Chápu, že se to mnoha lidem ne-
líbí a je to nevděčná práce, ale bohužel, musí 
být . Jde o to, věci vysvětlovat a diskutovat  
o nich, proto jsem nakonec i přijel na abilympi-
ádu,“ řekl Drábek .

Poprvé záštitu nad abilympiádou převzal 
místopředseda Evropského parlamentu Old-
řich Vlasák (ODS): „Důležitou oblastí práce Ev-
ropského parlamentu je sociální soudržnost, 
která je spojená s životním stylem a kvalitou 
života jako takového . Proto  akcím jako je abi-
lympiáda fandím a fandit budu i v nejbližší bu-
doucnosti .“

Potěšitelné je, že organizátoři zaregistrovali 
nárůst disciplín i soutěžících . 20 . abilympiáda 
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přilákala do ČEZ Areny 134 soutěžících, kteří 
se přihlásili do 23 disciplín (aranžování květin – 
ikebana, aranžování suchých květin, aranžová-
ní květin – západní styl, batika, cukrářství, drá-
tování, dřevořezba, fotografování, háčkování, 
keramika, košíkářství, malba na hedvábí, malba 
na sklo,  malování na kameny, návrh plakátu, 
paličkování, pletení, počítačová editace textu, 
studená kuchyně, ubrousková technika, výro-
ba svíček, vyšívání, zdobení kraslic) . Ukázkovou 
disciplínou letos byla enkaustika, známá také 
jako malování horkým voskem . Škoda, že se ne-
daří přilákat soutěžící do dalších počítačových 
disciplín, své vyznavače si v posledních letech 
nachází pouze editace textu .

O výsledky v jednotlivých soutěžích až tak 
nešlo, i když ocenění si samozřejmě svých tri-
umfů nesmírně váží . Tak třeba Pavla Indrová  
z Přerova, která byla na závěr vyhlášena Abi-
lympionikem dvacetiletí, v posledních letech 
pravidelně vyhrává všechny disciplíny, do kte-
rých se hlásí (drátování, cukrářství a studená 
kuchyně): „O abilympiádě jsem se dozvěděla  
v roce 1991 a začala jsem cukrařinou . Postupně 
jsem si vyzkoušela i další disciplíny . Abilympiá-
da, to je hlavně také setkávání lidí . Vždycky si 
máme o čem povídat .“

ČEZ Arenu navštívili i pamětníci . „Byla jsem 
zvědavá, jak soutěž vypadá nyní a chtěla jsem po-
tkat známé – proto jsem přišla,“ svěřila se sedma-
osmdesátiletá Miloslava Marie Krajči z Pardubic . 
„Pěkné vzpomínky mám na Světovou abilympiá-
du v roce 2000 v Praze .“

První den vyvrcholil  benefičním koncertem 
skupiny Buty . 

Kulatiny abilympiády mapuje šedesátistrán-
ková plnobarevná brožura, kde jsou podrob-
nosti, zajímavosti a unikátní fotografie z celé 
historie této akce . Připomíná řadu lidí, kteří se 
podíleli a podílejí na organizaci tak významné 
akce - například manžele Alenu a Jaromíra Kr-
pálkovi z Pardubic, kteří letos v březnu získali 
prestižní cenu Mosty .

Deník.cz, www.abilympiada.cz
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